
رئیس ســازمان ثبت اســناد و املاک کشــور در جلســه 
قرارگاه مرکزی صدور اســناد، حفظ کاربــری و یکپارچگی 
اراضی کشــاورزی گفــت: صدورســند بــرای ۶۹ درصد 
 اراضی کشــاورزی اقدام ارزشــمندی اســت کــه صورت 

گرفته است.
به گزارش ایسنا، بابایی در جلسه قرارگاه مرکزی صدور اسناد، 
حفظ کاربری و یکپارچگی اراضی کشــاورزی، گفت: اجرای 
قانون حدنگاری و صدور اســناد حدنگاری شده از مهم ترین 
اولویت های قوه قضائیه اســت و بخش های مختلف قوه برای 
انجام این ماموریت و راهبرد کلان قوه قضاییه باهم همکاری 

دارند.
وی افزود: اعتقاد داریم برای پیشگیری از وقوع جرم و اجرای 
بهداشت قضایی مکلف هســتیم قانون جامع حدنگار را اجرا 
کنیم و برای این امر نیازمند همکاری بخش های ذیربط دولت 
نیز هستیم. بابایی گفت: باید به یک وحدت آماری در خصوص 

اراضی برسیم و اگر امروز شاهد برخی اختلافات در آمارهای 
وزارت جهاد کشاورزی و ســازمان ثبت اسناد و املاک وجود 

دارد این نشان دهنده آسیب در زمینه دقت در آمارها است.
وی تصریح کرد: البته این مســاله به دلایل مختلف از جمله 
توسعه شهرها، احداث برخی تاسیسات برون شهری، طرح های 
ملی و ... صورت گرفته، اما در هر صــورت باید میزان اراضی 
کشاورزی به صورت دقیق مساحت سنجی و روزرسانی شود.

رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور در ادامه بیان داشت: 
در اجرای قانون حدنگاری و با همکاری دستگاه های ذیربط 
برای ۶۹ درصد اراضی کشاورزی سندحدنگاری ثبت شده و بر 
اساس آمارها برخی استان ها در این خصوص و همچنین رفع 
تداخلات و تعیین مساحت دقیق اراضی کشاورزی اقدامات 
جامعی انجام داده اند و این مســاله باید در سراسر کشور نیز 

انجام شود.
وی با بیان اینکه آماده صدور سند برای اراضی کشاورزی در 

هر ابعادی هستیم، گفت: این مســاله موجب حفظ، کاربری 
و تضمین حقوق مردم نیز می شــود. بابایی ادامه داد: اولویت 
اصلی در زمینه صدور سند مالکیت مردم است و درخواست 
ما از دولت این اســت که همکاری لازم را انجام دهد تا موانع 
صدور سند برای کشــاورزان از بین برود و ما بتوانیم سند را 

صادر کنیم.
رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور در ابتدای سخنان 
خود با تبریک انتصاب وزیر جهاد کشــاورزی ابراز امیدواری 
کرد با حضور دکتر نوری شاهد اقدامات تحولی در وزارت جهاد 
کشاورزی باشیم. غلامرضا نوری وزیر جهاد کشاورزی نیز با 
تبریک اعیاد ربیع الاول و قدردانی از اقدامات ســازمان ثبت 
اسناد و املاک کشور در حوزه حدنگاری گفت: زمین و مالکیت 
آن امر مهمی اســت و ماباید برای حفظ اراضی کشاورزی که 

یکی از ارکان امنیت غذایی است تلاش گسترده انجام دهیم.
وی با بیان اینکه هر اقدامی باید ذیل قانون انجام شود، افزود: 

در حفظ اراضی کشاورزی باید دقت بیشتری داشته باشیم چرا 
که با توجه به نوع این اراضی، بیشتر در معرض آسیب و سوء 

استفاده هستند.
وزیر جهاد کشــاورزی گفت: اجرای دقیق و شــفاف قانون 
حدنگاری و تعیین حدود اراضی به صورت مکان محور موجب 
تأکید ریاســت محترم جمهور نیز هســت گفت: این مساله 
موجب شفافیت در کشور، جلوگیری از مفسده های احتمالی 

و توسعه عدالت در کشور است.
وی افزود: آییــن نامه های قانون الــزام و گزارش های آماری 
موجود می تواند برای برداشــتن گام هــای بعدی به صورت 
قانونی و برنامه ریزی شده کمک شایانی نماید. تامین کاربری 
و تضمین مالکیت جزء حقوق زارعان است و طرح های ملی نیز 

باید با حفظ حقوق مالکان اراضی اجرا شود.
رضا افلاطونی رئیس ســازمان امور اراضی کشور با اشاره به 
گزارش تهیه شده در خصوص اراضی کشاورزی گفت: هدف 

اصلی از حدنگاری به دست آوردن مساحت و ابعاد دقیق اراضی 
کشاورزی است و در حال حاضر نزدیک به ۹۹ درصد اراضی 
حدنگاری شده اند. این امر موجب اصلاح آمار و امکان برنامه 

ریزی بهتر است.
وی افزود: در سال ۱۵۰۰۰ استعلام دفاتر ثبت انجام می شود 
که به الکترونیکی سازی این فرآیند نیازی به مراجعه حضوری 
مردم نیست و می توانند به صورت برخط، این استعلامات را 
که با مشارکت. همکاری ســازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

صورت می گیرد انجام دهند.
افلاطونی در ادامه به برخی از اقدامات صورت گرفته در حوزه 
ســازمان امور اراضی نیز اشــاره کرد و گفت: اصلاح رویه ها، 
تســهیل در صدور مجوزها و توســعه تعامل و همکاری بین 
سازمانی در کنار توســعه زیرســاخت های فناوری باهدف 
پیشبرد برنامه های ســازمان بویژه در حوزه زمین و اراضی از 

جمله این برنامه هاست.

سخنگوی شهرداری تهران گفت: دانش آموزان در هفته اول 
مهرماه می توانند از ناوگان حمــل  و نقل عمومی )اتوبوس و 

مترو( به  صورت رایگان استفاده کنند.
عبدالمطهر محمدخانی در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به 
اهمیت کاهش ترافیک همزمان با شــروع مهرمــاه با بیان 
اینکه هرساله با شــروع مهرماه و بازگشایی مدارس ترافیک 
تهران حدود ۲۰ درصــدی افزایش خواهد داشــت، افزود: 
امسال نیز تمهیدات ویژه ای برای کاهش و مهار این مشکل 
در نظر گرفته ایم؛ بگونه ای که ۳۱۲ مدرسه همزمان با آغاز 
مهرماه ایمن سازی و چراغ های راهنمایی مقابل مدارس نیز 
ترمیم شده و برای استقرار آمبولانس نیز هماهنگی های لازم 

صورت گرفته است.  محمدخانی با اشاره به اینکه ۳۹۲ مدرسه 
در محدوه تقاطعات واقع شدند، بیان کرد: با توجه به استقرار 
مدارس مذکور در مجاورت تقاطعات، عملیات روانســازی 
ترافیک، اصلاح تقاطع هــا و دوربین ها چراغ های راهنمایی 
تقاطعات را در پیش گرفتیم و همچنیــن در حوزه آموزش 

شهروندی نیز اقدامات لازم را انجام دادیم. 
رئیس مرکز ارتباطــات و اموربین الملل شــهرداری تهران 
با اشــاره به اقدامات ترافیکی صورت گرفتــه در پایتخت به 
مناسبت شروع سال تحصیلی جدید، گفت: ساماندهی توقف 
خودروها در حاشــیه مدارس، افزایش ناوگان حمل و نقل 
عمومی، نصب تجهیزات ترافیکی و ایمن سازی معابر منتهی 

به مراکز آموزشی و مدارس و شناسایی گلوگاه های ترافیکی 
و روان سازی ترافیک از اقداماتی است که در راستای کاهش 

بارترافیکی معابر انجام خواهد شد. 
 وی با بیــان اینکه افزایش خدمات حمــل و نقل عمومی از 
مهمترین اقدامات در این زمینه است که با افزایش اورهال، 
۱۷۰ قطار در حال سرویس دهی هســتند،  افزود: از ابتدای 
امسال ۱۰۰۰ دستگاه تاکســی به ناوگان تاکسیرانی افزوده 
شده اســت و ۱۱۰ دســتگاه اتوبوس جدید نیز در مهرماه 
رونمایی خواهد شــد که تا امــروز ۱۰۲ دســتگاه اتوبوس 
جدید داخلی تحویل گرفته ایم و ۵۷ دســتگاه نیز از شرکت 
اسنا و مابقی از شــرکت عقاب افشــان بوده و تا پایان هفته 

تعداد آن به ۱۱۰ دستگاه می رسد. وی با بیان اینکه تعدادی 
اتوبوس جدید به ناوگان حمــل و نقل عمومی اضافه خواهد 
شــد، اظهار کرد: اتوبوس های چینــی در کنار اتوبوس های 
تولید داخل برای ابتــدای مهرماه وارد خطوط می شــوند. 
حدود ۱۱۰ دســتگاه اتوبــوس برقی چینی کــه به مرحله 
بارگیری رسیده اند نیز در کنار ۱۱۰ اتوبوس تولید داخل به 
ناوگان اتوبوسرانی شــهر تهران اضافه خواهند شد و تا پایان 
مهرماه ۱۱۰ دستگاه اتوبوس چینی به همراه ال آرتی چرخ 
لاســتیکی وارد پایتخت می شــوند که تمام این موارد یک 
 بارنامه دارد. و کار ترخیص ۱۵۰ دستگاه تاکسی از گمرک هم 

در حال انجام است. 

وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه حدود ۹ میلیون دانش 
آموز در دوره ابتدایی و حدود یک میلیون و ۴۰۰ هزار دانش 
آموز کلاس اول هم تا کنون در سامانه ها ثبت نام کرده اند 
گفت: احتمالاً تعدادی از دانش آموزان اتباع هســتند که 

مشکل ثبت نام داشته و هنوز نتوانسته اند ثبت نام کنند.
به گزارش ایســنا، علیرضا کاظمی در جمع خبرنگاران با 
بیان اینکه یکی از بهترین روزهای تاریخ هر انسان همان 
روز ورود به مدرســه اســت گفت: این روز برای بچه ها و 
خانواده ها به نظر من فوق العاده  اســت زیــرا روزی به یاد 

ماندنی خواهد بود.
وی با بیان اینکه ورود به مدرســه نقطه عطفی در تاریخ 
زندگی هر انســانی اســت چرا که وارد محیطی متفاوت 
می شود افزود: خانواده ها حداقل ۶ سال انتظار می کشند 
و آرزو دارند و منتظرند فرزندشــان را در قد و قواره ورود 
به مدرســه ببینند و از حدود دو ســه ماه قبل منتظر این 
روز باشــکوهند. خانواده ها از این که بچه هــا در این فضا 
قرار می گیرند احساس خوبی دارند و ما هم احساس واقعاً 

لذت بخشی داریم. کاظمی با بیان اینکه شاید یکی از لذت 
بخش ترین برنامه های آموزش و پرورش همین جشــن 
شکوفه ها است ادامه داد: به همه خانواده ها و دانش آموزان 
کلاس اول ابتدایی که دوره جدیــدی از زندگی خود را با 
آشــنایی با کتاب، علم، دانش، معرفت، معلم، مدرســه و 

فضای تربیتی آغاز کردند تبریک می گویم.
وی با بیان اینکه تمام تلاشــمان را بــرای ثبت نام دانش 
آموزان انجام داده ایــم و تمهیداتی که لازم اســت برای 
این دانش آموزان مهیا کرده ایم گفت: از کتاب درســی، 
معلم، فضای آموزشی و زیباسازی تمهیدات لازم صورت 
گرفته است. ما رشد دانش آموزی داریم اما اینکه این رشد 
دانش آموزی منجــر به ایجاد کلاس شــود، احتمالاً نیاز 
به بررســی دقیق تری دارد و باید کلاس ها شکل بگیرد. 
حدود ۹ میلیون دانش آمــوز در دوره ابتدایــی داریم و 
حدود یک میلیون و ۴۰۰ هزار دانش آموز کلاس اول هم 
تا الان در سامانه های ما ثبت نام کردند؛ احتمالاً تعدادی از 
دانش آموزان اتباع هستند که مشکل ثبت نام داشته و هنوز 

نتوانسته اند ثبت نام کنند. کاظمی با بیان اینکه برآورد ما 
این اســت که نهایتاً دانش آموزان پایه اول ما بعد از پایان 
ثبت نام ها به حدود یک میلیون و ۵۰۰ هزار نفر برسد افزود: 
پوشش تحصیلی ما در این مقطع و در این دوره در سطح 
بسیار بالا و مطلوبی قرار دارد و نسبت به سال های گذشته 

شرایط بسیار بهتر و مطلوب تری داریم.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه تشکیل کلاس منوط به 
این است که در یک نقطه خاص و در یک فضای خاص یک 
جمع و یک نرم خاصی شکل بگیرد ادامه داد: در یک دوره 
رشد دانش آموزی قرار داریم؛ دانش آموزان ما از چند سال 
قبل که بیش از ۱۲ میلیون بــوده اکنون به ۱۶.۵ میلیون 
دانش آموز در سطح کشور رسیده است و این رشد ممکن 
است الزاماً منجر به تشکیل کلاس نشود؛ در بعضی جاها 
ممکن است منجر به تشکیل کلاس درس شود و در بعضی 
جاها این جمعیت سرشکن می شــود و تراکم کلاس های 
درس افزایش پیدا می کنــد. کاظمی با بیان اینکه افرادی 
که در مدارس ثبــت نام کرده  اند تقریبــاً در همان تعداد 

کتاب های درســی خود را دریافت کرده اند افزود: توصیه 
کرده ایــم خانواده هایی که کتاب های درســی را ثبت نام 
نکرده اند هم اکنون در سامانه این کار را انجام دهند و در 
اسرع وقت کتاب های درسی را به آن ها می رسانیم و اصلًا 
نگران نباشند. وی با اشــاره به اینکه جشن جوانه ها برای 
دانش آموزان پایه هفتم برگزار می شود گفت: این دانش 

آموزان مقطع تحصیلی جدیدی را آغاز می کنند.
وی با بیان اینکه آموزش و پــرورش کمبود معلم دارد اما 
این کمبود معلم تامین می شود عنوان کرد: همه مدیران 
مدارس اولویت خود را به پایه اول مدارس می دهند یعنی 
اساسی ترین دوره ای که شکل می گیرد و ما تاکید کرده ایم 
که این اتفاق رقم بخورد؛ بعید می دانم که کمبود معلمی در 
پایه اول داشته باشیم اما اگر هم به اصطلاح باشد، بلافاصله 
تکمیل و پر می کنیم تا مشــکل کمبود معلم مخصوصاً در 
پایه اول نداشته باشــیم. همچنین وزیر آموزش و پرورش 
اعلام کرد ساعت شروع مدارس مانند سال گذشته است و 

از اعلام زمان دقیق آن خودداری کرد.

معاون عملیات پلیــس راهور تهران 
بــزرگ اعــلام کــرد کــه در نیمه 
اول مــاه مهر تــردد وانــت بارها تا 
 ســاعت ۱۰ صبح در معابر پایتخت 

ممنوع است.
به گزارش ایسنا، ســرهنگ احسان 
مومنــی در دومین جلســه ســتاد 
اســتقبال از مهر با بیان اینکه پلیس 
راهور بــرای بازگشــایی مدارس در 
آماده باش کامل است، گفت: تجربه 
روزهای اخیر و ترافیــک خیابان ها 
نشــان می دهد کــه از روز اول مهر 

ترافیک افزایش می یابد.
وی با بیــان اینکه باید برای ســال 
آینده بحث ســرویس مدرسه آغاز 
شــود و حتی چند روز قبــل از آغاز 
ســال تحصیلی، تمرین و مانوری در 
این خصوص داده شــود، گفت: این 
ساماندهی انجام شــد تا از روز اول، 

سرویس مدارس آغاز به کار کنند.
معاون عملیات پلیــس راهور تهران 
بزرگ بــا تاکیــد بر اینکه شــش 
محــل را در بزرگراه هــا مشــخص 

کردیم که جرثقیل در آن مســتقر 
شــود، گفت:  هدف از اســتقرار این 
جرثقیل ها این اســت که درصورت 
خرابــی اتوبــوس و خودروهــای 
 سنگین نســبت به جابجایی سریع

 اقدام شود.
مومنــی همچنیــن گفــت:  بحث 
شناورســازی ســاعت کاری ادارات 
تجربه بســیار خوبی بود و لازم است 
که ســاعت کاری ادارات، اصناف و... 
تغییر کند. وی با بیان اینکه از روز اول 
مهرماه در مدارس حاضر می شویم و 
۱۰۰ افسر باتجربه را انتخاب کردیم 
که با حضور در مدارس، دانش آموزان 
و مربیــان را آمــوزش دهند، گفت: 
ســال گذشــته در مهر ماه تصادف 
دانش آموزی نداشــتیم و امید است 

این آموزش ها تدوام داشته باشد.
مومنی تاکید کرد: تــردد وانت هم 
جزو محدودیت های تردد در دو هفته 
آغازین مهرماه اســت و این وسایل 
نقلیه تا ساعت ۱۰ صبح اجازه تردد 

در معابر را ندارند.

۶۹درصداراضیکشاورزیصاحبسندحدنگاریشدهاند

اتوبوسومتروهفتهاولمهررایگانشد

کمبودمعلمداریمامانیروتامینمیشود ساعاتکاریشناورشود
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سرمقاله
ریل گذاری

 برای تولید مسکن

امروز باید راهکاری درست 
بــرای بهبــود معیشــت 
مستأجران اتخاذ شود. در 
همین راستا افزایش تعامل 
دولت و وزارت راه و شهرسازی ضرورت دارد. دولت 
می تواند به کمک شهرداری ها، تعامل میان وزارت 
و راه شهرسازی را افزایش دهد و نسبت به ساخت 
واحدهای اجاره ای اقدام نماید. برای تحقق ساخت 
یک میلیون مسکن تلاش هایی صورت گرفت و در 
سه سال گذشته به طور متوسط در هر سال حدود 
۴۰۰ هزار پروانه صادر شده که قبل از این هم توسط 
بخش خصوصی تقریبا به همین میزان، مسکن 

تولید شد. در حالیکه...

  حسن محتشم، کارشناس 
مسکن

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

ضرورتبهبودکیفیتخدمات
پیامرسانهایداخلی

کسب و کارهای خدماتی سرمایه گذاری بالایی نیاز ندارند

رشد  اشتغال در  بخش خدمات
صفحه3

صفحه3

کم رمقی  معاملات  پیش فروش  مسکن 
سازندگان   وارد   بازارهای   غیر مولد   شده اند

وزیر ارتباطات گفت: پیام رســان های داخلی باید 
با بهبــود و ارتقــای کیفیت خدمات بــه افزایش 
رضایت مندی مردم به عنوان اصلــی ترین مولفه 
ارتقای سرمایه اجتماعی کشــور کمک کنند. به 
گزارش مهر به نقــل از وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، سیدستار هاشمی در نشستِ خدمات پایه 
شبکه ملی اطلاعات که با حضور جمعی از معاونان 
وزارتخانه و مدیران سکوها و پیام رسان های بومی 
برگزار شد، اظهار داشت: پلتفرم ها )سکوهای( بومی 
به مرحله ای از بلوغ رسیده اند که توان حضور در عرصه 
بین المللی را دارند. وی تصریح کرد: وزارت ارتباطات 
حمایت های خود را از سکوها و پیام رسان های بومی 
متناسب با اقتضات و شــرایط روز دنبال می کند. 
وزیر ارتباطات با اشاره به ظرفیت موجود در توسعه 
فعالیت های سکوهای بومی در عرصه بین المللی 
و منطقه ای تاکید کرد که زمان ورود این ســکوها 
به عرصه بین الملل فرا رسیده اســت و ما در دولت 
چهاردهم این رویکرد را با جدیت می کنیم. هاشمی 
گفت: وقتی از حمایت هدفمند از سکوها و پیام رسان 
های داخلی صحبت می کنیــم؛ منظور حمایتی 
است که در راستای اهداف جدید تعیین و ترسیم 
شده و مهمترین هدف ما نیز در حال حاضر، حضور 
پیام رسان های کشورمان در عرصه بین المللی به ویژه 
در میان کشورهای منطقه و یا کشورهای هم پیمان 
همچون سازمان همکاری های اقتصادی شانگهای 
یا گروه بریکس است. وزیر ارتباطات در ادامه یکی 
از موانع فراروی ارائه خدمات بر بســتر ســکوها و 
پیام رســان های داخلی را "حبس داده های مردم 
توسط برخی نهادها و سازمان های دولتی" عنوان 
و تاکید کرد: در دولت جدید، حتماً قانون داده ها و 
اطلاعات ملی )دوام( را برای آزادســازی داده های 
مردم با جدیت پیگیری می کنیم تا هم زندگی مردم 
تسهیل شود و هم خدمت رسانی بر بستر سکوهای 
داخلی توســعه پیدا کند. وزیر ارتباطات و فناوری 

اطلاعات همچنین با اشاره با...

اصلاحیه
پیرو آگهی منتشر شده در روزنامه کسب و کار 
به تاریخ های ۲۴ و ۲۵ مرداد ماه سال جاری 
شرکت ملی حفاری شناسه آگهی ۱۷8۱۴۷۴ 

صحیح می باشد.



اقتصاد2
ایران

افزایش ۴۷ درصــدی ترانزیت 
ریلی 

عملکرد بخش ریلی کشور در پنج ماهه نخست 
سال ۱۴۰۳ از افزایش ۴۷ درصدی ترانزیت ریلی 
در این مدت نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
حکایت دارد. به گزارش وزارت راه و شهرســازی، 
بخش ریلی ایران در پنج ماهه نخست سال ۱۴۰۳ 
با رشد چشمگیری در حوزه ترانزیت روبرو بوده 
است. طبق آمارهای منتشر شده، میزان ترانزیت 
بار توسط بخش ریلی به ۷۷۳ هزار تن رسیده که در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته )۵۲۶ هزار تن( 
افزایش ۴۷ درصدی را نشان می دهد. این افزایش 
قابل توجه در شرایطی رقم خورده است که بخش 
ریلی به عنوان یکی از زیربناهای اصلی حمل ونقل 
در کشور، نقش مهمی در بهبود تبادلات اقتصادی 

و تجاری ایفا می کند.
بررسی آمارهای ۱۰ سال گذشته نشان می دهد که 
بیشترین میزان ترانزیت بار در پنج ماهه نخست 
سال ۱۴۰۰ با ۸۰۸ هزار تن ثبت شده است. مقایسه 
عملکرد پنج ماهه نخست سال جاری با مدت مشابه 
سال ۱۴۰۰، کاهش چهار درصدی را نشان می دهد، 
اما افزایش چشمگیر ترانزیت نسبت به سال ۱۴۰۲، 
نوید دهنده رونــق این بخش در ســال های آتی 
اســت. از ۷۷۳ هزار تن کالای ترانزیت شــده در 
سال جاری، ۶۳۷ هزار تن به کالاهای غیرنفتی و 
۱۳۶ هزار تن به کالاهای نفتی اختصاص داشــته 
است. بیشترین میزان کالاهای ترانزیتی از مرزهای 
سرخس و آستارا وارد کشور شده است، به طوری 
که مرز سرخس با ۵۳۶ هزار تن و مرز آستارا با ۱۲۹ 
هزار تن بیشترین حجم را داشته اند. در مقابل، مرز 
»ســهلان« با تنها ۱۵ تن، کمترین میزان ورودی 
کالاهای ترانزیتی را به خود اختصاص داده است. 
این آمارها حاکی از اهمیت بالای مرزهای شمال 
شرقی و شــمال غربی کشــور در مبادلات ریلی 
بین المللی است و می تواند نقش قابل توجهی در 

توسعه اقتصادی مناطق مرزی ایفا کند.
در حوزه حمل و نقل مسافر، عملکرد بخش ریلی 
در پنج ماهه نخست سال ۱۴۰۳ حاکی از آن است 
که در این مدت ۱۲.۸ میلیون نفر از طریق قطار 

جابه جا شده اند.
بیشترین میزان جابه جایی مسافر در این مدت در 
مناطق تهران و خراسان ثبت شده است. منطقه 
تهران با چهار میلیون نفر و منطقه خراسان با سه 
میلیون نفر بیشترین مسافر را جابه جا کرده اند. این 
دو منطقه به دلیل وجود کلان شهرهای پرجمعیت 
و موقعیــت جغرافیایی مهم، ســهم عمده ای از 
جابه جایی مسافر را به خود اختصاص داده اند. از 
سوی دیگر، مناطق جنوب شرق و شرق کمترین 
میزان جابه جایی مسافر را به ثبت رسانده اند. در 
این مناطق به ترتیب ۸۳ هزار نفر و ۸۴ هزار نفر از 

خدمات ریلی استفاده کرده اند.
در بخش حمل بار، عملکرد بخش ریلی حاکی از 
آن است که در پنج ماهه امسال، ۱۷ میلیون تن بار 
توسط شبکه ریلی جابه جا شده است. بیشترین 
حجم بار در این مدت از مناطق یزد و شرق حمل 
شده است. منطقه یزد با چهار میلیون تن و منطقه 
شرق با ســه میلیون تن بیشــترین میزان بار را 
جابه جا کرده اند. این دو منطقه به دلیل قرار گرفتن 
در مسیرهای ترانزیتی و صنعتی کشور، همواره 
سهم بالایی از حمل بار ریلی را به خود اختصاص 
می دهند. در مقابل، مناطق جنوب شرق و شمال 
کمترین میزان حمل بار را داشــته اند. در منطقه 
جنوب شرق فقط ۲۹ هزار تن و در منطقه شمال 

۶۵ هزار تن بار جابه جا شده است.

خبر

وزیر صمت ضمن اشاره به 
آخرین وضعیت ریجستری 
گوشی های آیفون و اینکه 
در حال حاضر مســتندی 
در این ارتبــاط نداریم، اما 
پیگیر این موضوع هستیم، درباره بخشنامه واردات 
خودروهای کارکرده و اینکــه نیازمند اصلاحاتی 
اســت، توضیح داد: با بخشــنامه موجــود ممکن 
است پول مردم از بین برود، بنابراین به دنبال یک 

بخشنامه درست هستیم.
به گزارش ایسنا، محمد اتابک - وزیر صنعت ، معدن 
و تجارت -  در نشست هیات نمایندگان اتاق تهران 
که با حضور تولیدکننــدگان و صنعتگران برگزار 
شد، با اشاره به وضعیت واردات خودرو اظهار کرد: 
وضعیت بازار برای واردات خودرو در ســال جاری 
مناســب بود، ارز خوبی برای این بخش داشتیم، 
به گونه ای که در پنج ماهه سال جاری نسبت به سال 
قبل میزان واردات سه برابر افزایش یافت، در بحث 
خودروهای کارکرده نیز بانک مرکزی، ســازمان 
اســتاندارد و گمرک مباحثی را مطرح کردند که 
باید آن ها را حل کنیم و بخشنامه موجود نیازمند 

اصلاحاتی است.
وزیر صمت با اشــاره بــا اســتانداردهای ۸۵ گانه 
خودروســازان که باید به آن ها توجه کنند، اظهار 
کرد: جلســه ای را در همین رابطه برگزار کردیم و 
قرار اســت که این موضوعات پیگیری شود و باید 
بپذیریم که خودروهای تولیدی نیازمند بازنگری 
و دقت بیشتری هستند، ضمن اینکه صحبت های 
آن ها نیز می بایست شنیده شــود در همین راستا 
کمیته راهبری خودرو را تشکیل داده ایم و از اتاق 
بازرگانی نیز تقاضا داریم که در این کمیته حضور 

داشته باشند.
وی با بیان اینکه کمیته کیفیــت زیرمجموعه این 
کمیته خواهد بود، گفت: در خصوص رفع نابسامانی ها 
تلاش خواهم کرد که هیچ بخشــنامه خلق الساعه 
را ابلاغ نکنم و در تمام کمیته های صنعت، معدن و 
تجارت حتما یک نماینده از بخش خصوصی که مورد 

قبول اکثریت است، حضور داشته باشد.

برای افزایش تولید به خودروسازان ارز 
می دهیم

اتابک با اشــاره به اینکه امیدواریم آرامش در بازار 
خودرو ایجاد شود، گفت که ما باید با خودروسازان 

در مــورد افزایــش تولیــد صحبــت کنیــم که 
برنامه ریزی ها در حال انجام است، مقداری ارزبری 
دارند و بایــد ارز بدهیم که بتواننــد افزایش تولید 

داشته باشند.
وزیر صمت در خصوص آخرین وضعیت رجستری 
گوشی های آیفون گفت: در حال حاضر مستندی در 
این ارتباط ندارم، در فضای موجود می بایست چند 
بخش وزارت ارتباطات و صمت جلســاتی را برگزار 

کنند، هنوز اتفاق جدیدی نیفتاده، اما پیگیر هستیم.

اصلاح تعرفه های تجاری در دستور کار است
وی در خصــوص ممنوعیــت واردات و صادرات، 
گفــت: در این رابطه از ســازمان توســعه تجارت 
درخواســت کردیم تــا کارهایی را انجــام دهد، 
تعرفه هایــی در این بخــش وجــود دارد که مانع 
انجام و پیشــبرد کار می شــود و توجیه اقتصادی 
نیز ندارند، لذا ایــن تعرفه ها باید اصلاح شــوند و 
تدابیر لازم برای این موضوع نیز در نظر گرفته شده 
است. اگر این تعرفه ها اصلاح شــوند تاثیر بالایی 
 دارد چراکه حــوزه تجارت مانند صنعــت  نیاز به 

سرمایه گذاری ندارد.
اتابک با اشاره به موضوع دانش بنیان ها و موضوعاتی 
که در برنامه هفتم توســعه قید شده است، گفت: 
برای این مساله وام های خاصی در نظر گرفته شده و 
تاکید روی فشار آوردن روی این رشته خاص است و 
آنطور که برنامه ریزی شده تا ۱۵ مهرماه این موضوع 

تعیین تکلیف خواهد شد.

رفع موانع تولید برق صنعت از نیروگاه ها
وزیر صنعت، معدن و تجــارت در خصوص فضای 
کسب وکار و نیروگاه ها نیز اظهار کرد: مشکل اصلی 
که در این رابطه وجود داشــت این بود که صنعت 
برق در شــرایط کمبــود روی نیروگاه های بخش 
صنعت حساب باز می کرد و این مساله موجب شده 
که بخش تولید نتوانــد کار خود را پیش ببرد برای 
این موضوع نیز تدابیری لحاظ شده است، زمانی که 
تولید از چرخه اقتصاد خارج شود تورم بر سر سفره ها 
قدم می گذارد؛ لذا باید به این موضوع توجه جدی 
شود. وی با تاکید بر اینکه اقدامی که صورت گرفت 
برای نیروگاه های خصوصی درست نبود به همین 
دلیل چاره اندیشی صورت گرفت و از نظر قانونی این 
موضوع تعیین تکلیف شد، تصریح کرد: اکنون برای 
واحدهای تولیدی تسهیلاتی در این راستا تخصیص 

می یابد و دیگر نگرانی در این رابطه وجود ندارد.

صادرات فرش افزایش می یابد
اتابک در رابطه به برنامه وزارت صمت برای افزایش 
صادرات فرش، گفت: در سال گذشته صادرات فرش 
با کاهش مواجه شد، اکنون ساختار را تغییر دادیم و 
در این راستا نیز از میراث فرهنگی و اتاق بازرگانی 
نیز درخواســت کمک کردیم و نیت این است که 

بتوانیم میزان صادرات فرش را افزایش دهیم.
وی در خصوص رشــد ۱۳ درصدی بخش معدن و 
سرمایه گذاری در این بخش عنوان کرد: قطعا ۱۳ 
درصد رقم بالایی نیست که ســابقه آن در کشور 

وجود داشته باشد، اکنون ماشین آلات کهنه هستند 
و شرایط به گونه ای اســت که نمی توانیم به نقطه 
مطلوب برســیم و نیازمند سرمایه گذاری هستیم، 
اگر شما نسبت اشــتغال را به ارزش افزوده در نظر 
بگیرد این اعداد تطابق ندارند که بخشــی از علت 
آن خام فروشی است، اما این مساله به معنی توقف 
کامل خام فروشی نیست؛ اما باید آن را تسری دهیم.

وزیر صنعت، معدن و تجارت در خصوص تسهیلات 
نیز گفت: میزان تسهیلات نسبت به سال گذشته 
۱۸ درصد افزایش یافته است، اما این میزان با توجه 
به ضریب تورم در کشــور اصــلا کفایت نمی کند، 
سرمایه گذاری ثابت در کشور منفی شده که نتیجه 
آن استهلاک بیش از اندازه اســت. در حال حاضر 
کارخانه ها نیازمند سرمایه در گردش هستند که در 
این راستا هماهنگی هایی صورت گرفته تا سرمایه 

در گردش این بخش افزایش یابد.
وزیر صمت در خصوص جهش تولید و اقداماتی که در 
این راستا می بایست صورت بگیرد، گفت: بیشترین 
مشکلی که در این رابطه با آن درگیر بودیم مربوط 
به زیرساخت های انرژی بود چرا که امسال برق کافی 
به شهرک های صنعتی و بخش های تولیدی نرسید 
و این مساله بیشترین تاثیر را در رشد تولید داشت. 
بنابراین باید در این حوزه ســرمایه گذاری صورت 
بگیرد چرا که اکنون مشکل انرژی یک مساله فراگیر 
اســت و اگر این مساله برطرف نشــود چالش های 

زیادی را خواهیم داشت.
وی گفت: جداسازی برق صنعت اهمیت زیادی دارد 
و باید انرژی های نو را نیز توسعه دهیم چرا که تنها 
در این شرایط می توانیم مشکلات مربوط به بخش 
صنعت را در حوزه انرژی برطرف کنیم. علاوه بر این 
مشــکل دیگر بحث میزان ارز است که درخواست 
افزایش ارز از بانک مرکــزی را داده ایم که با تعیین 

تکلیف این ارزها را نیز توزیع خواهیم کرد.
به گفته وی، در بحث تعطیلات هنوز تصمیم قطعی 
اخذ نشده و دولت این موضوع را اعلام خواهد کرد. 
اتابک با بیان اینکه تلاش ما این است که وزارت را 
اقتصادی اداره کنیم، گفت: اقتصادی اداره کردن به 
دولت و بخش خصوصی بر می گردد. ســعی ما این 
خواهد بود که رفاه را بین خودمان ایجاد کنیم تا بعد 
از آن این موضوع بین عامه مردم ایجاد شود. وزیر 
صنعت ، معدن و تجارت تاکید کرد: برای مواردی 
که دوستان در این جلسه اعلام کردند درخواست 
من این اســت که حتما نماینده بــرای کمیته ها 
 مشخص شــود تا بتوانیم با یک جمع بندی شرایط 

را بهبود بخشیم.

وزیر صمت:

آییننامهوارداتخودروهایکارکردهاصلاحمیشود

۱۰۰ همت وام ازدواج و فرزندآوری 
پرداخت شد

رئیس کل بانک مرکزی از پرداخت ۱۰۰ همت 
تسهیلات ازدواج و فرزندآوری از ابتدای سال تا 
۲۵ شهریورماه خبر داد. »محمدرضا فرزین« 
پس از جلسه همفکری با کمیسیون اصل نود 
مجلس در جهت تسهیل و تسریع در پرداخت 
وام ازدواج و فرزنــدآوری در خصوص عملکرد 
شبکه بانکی در اجرای تسهیلات تکلیفی گفت: 
مجمــوع وام ازدواج و فرنــدآوری که تاکنون 
توســط شــبکه بانکی به متقاضیان پرداخت 
شده است ۱۰۰ همت اســت که ۸۱ همت آن 
مربوط به وام ازدواج و ۱۹ همت مربوط به وام 
فرزندآوری است. وی با اشاره به تکالیف قانونی 
پرداخت این تســهیلات، تصریح کرد: شــبکه 
بانکی بر اساس قانون باید در مجموع ۲۰۰ همت 
برای سرفصل تسهیلات ازدواج و فرزند پرداخت 
کند، اما برنامه ریزی ما پرداخت این تسهیلات 

فراتر از ۲۰۰ همت پیش بینی شده است.
فرزین ادامه داد: اعطای رقم ۵۰ همت بودجه 
اضافه بر ۲۰۰ همت قانونی برای پرداخت وام 
ازدواج و فرزند که دو هفتــه پیش در هیات 
عامل بانک مرکزی تصویب شــد، بین هفت 
بانکی که متقاضیان دریافت این دو تسهیلات 

در آنها زیاد است آغاز شد.
رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشان کرد: امروز 
بر اســاس توافقاتی که با کمیسیون اصل نود 
مجلس انجام دادیم مقرر شد که مبالغی نیز 
از روش های دیگر بــرای متقاضیان پرداخت 
شــود که پس از نهایی شــدن اطلاع رسانی 
لازم انجام خواهد شد. وی افزود: به طور قطع 
با تصمیم های اتخاذ شده، ثبت نام وام ازدواج 

و فرزند در سامانه مربوطه تسهیل می شود.

وزیر اقتصاد:
نرخ سود ۳۰ درصد، از بهره هم 

بالاتر است
وزیر اقتصاد با اشاره به نرخ سود ۳۰ درصد گفت: 
این دیگر نرخ سود نیست و از بهره هم بالاتر است. 
به گزارش مهر، عبدالناصر همتی در مراســم 
معارفه رئیس ســازمان بورس گفت: امســال 
جهش تولید و مردمی سازی نام گذاشته شده 
که ما باید دنبال تولید و رشد پایدار باشیم. آمار 
بانک مرکزی در سه ماهه اول نشان می دهد بعید 
تا پایان سال حتی به ۴ درصد رشد برسیم. وی 
ادامه داد: با آئین نامه و مقررات نویسی نمی شود 
پیشرفت و رشــد کرد، تولید به بازارهای مالی 
وابسته است؛ اگر بازارهای مالی شرایط مناسبی 
نداشته باشد تولید شکل نخواهد گرفت. بازارهای 
مالی را با نظام سرمایه داری نباید یکی دانست 

دنیا از آن گذشته است.
وزیر اقتصاد تصریح کرد: مشکل ما حکمرانی 
غلط اقتصادی ماست ما واقعاً با مشکل کمبود 
سرمایه رو به رو هستیم بورس به عنوان محور 
تأمین مالی خرد اعتبار و اعتماد خود را در بین 

مردم از دست داده و باید برای آن کاری کرد.
وی گفت: اینها جز وظایف ریاست بورس است 
اگر قرار باشد همه کارها را وزیر انجام دهد با حفظ 
سمت رئیس سازمان بورس هم می شد. برخورد 
با فساد و شفاف سازی از وظایف ریاست سازمان 
بورس است که بعضاً اخبار ناخوشایندی در این 
زمینه به گوش می رسد. اگر ما در رشد، کنترل 
تورم، توزیع خوب درآمــد و جلوگیری از فقر و 
بیکاری موفق نباشیم عملاً هیچ کاری نکرده ایم

همتی تصریح کرد: اینکه مارکت ما ۱۴۰ میلیارد 
دلار باشد واقعاً بد است در دنیا شرکتی وجود 
دارد که ارزشش دو برابر ارزش کل بازار ماست 
و این خیلی بد است. لذا باید فکر اساسی برای 
مارکت کپ کرد. وی ادامــه داد: معنا ندارد به 
دلیل کمبود بــرق و گاز تولید را متوقف و نابود 
کنیم. به گفته همتی چرا باید ارز را از سهامدار 
شــرکت ها با قیمت پایین بگیریــم و به وارد 
کنندگان قهوه بدهیم و آخر سر مردم هم قهوه را 
در بازار به دوبرابر قیمت بخورند. ریاست سازمان 
باید کت خود را در بیاورد و وارد میدان شود تا 

کمکی به مردم و کشور بکنیم.
همتی تصریح کرد: بــورس باید مرکز اعتماد کل 
کشور شود و بار باید از روی سیستم بانکی برداشته 
شود نرخ ســود بالای ۳۰ درصد دیگر نرخ سود 
نیست از بهره هم بالاتر است که این مسئله موجب 
ناترازی بیشتر بانک ها، خلق نقدینگی بیشتر، تورم 
بیشتر خواهد بود و هیچ دستاوردی ندارد جز نابود 
کردن بازار سرمایه. همتی خاطرنشان کرد: نسبت 
فعالین بازار سرمایه به ۵۰ میلیون سهامدار خیلی 
کم شده است؛ اگر بورس رونق بگیرد دولت می تواند 

تأمین مالی خود را نیز به گونه بهتری انجام دهد.
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مستشار دیوان محاسبات کشور با بیان اینکه در 
حوزه نفت، از ۵۸۲ همت پیش بینی شده)در کل 
بودجه(، حدود ۲۷۶ همت وصول شــده اســت، 
گفت: در صورت محاسبه ۵ دوازدهم بودجه، این 
رقم معادل ۱۱۲ درصد تحقق یافته اســت و در 
مقایسه با کل بودجه، این مقدار حدود ۴۷ درصد 

می باشد.
محمد حسینی مستشار دیوان محاسبات کشور و 
عضو اسبق کمیسیون برنامه و بودجه محاسبات 
مجلس شورای اســلامی در گفتگو با تسنیم در 
خصوص عملکــرد بودجه ای دولــت در ۵ ماهه 
نخست ســال ۱۴۰۳ گفت: با توجه به بودجه کل 
کشور در ســال ۱۴۰۳، میزان منابع عمومی که 
شــامل درآمدها، تملک دارایی های سرمایه ای و 
تملک دارایی مالی می شــود، بالغ بر دو میلیون و 
۵۶۲ همت منابع و مصارف پیش بینی شده است.

وی افزود: در گذر از پنج ماه اول سال، روند وصول 
درآمدها با توجه بــه تقســیم بندی بودجه کل 
کشور، شامل بحث درآمدها، واگذاری دارایی های 
ســرمایه ای و مالی، به این شرح است که طی این 
مدت موفق شدیم با توجه به شــرایط اقتصادی 

کشــور، حدود ۵۴۲ همت از حوزه مالیات و سایر 
درآمدها کسب کنیم. با در نظر گرفتن ۵ دوازدهم 
بودجه، این میزان حدود ۸۲ درصد پیش بینی ها 
بود کــه آن وصول شــده اســت. در مجموع، ما 
توانسته ایم ۳۴ درصد کل پیش بینی ها را وصول 
کنیم.  در حوزه درآمدهای مالیاتی، شــرایط ما 
نسبت به روند گذشته بهبود یافته است و با توجه 
به پیش بینی افزایش درآمدهای مالیاتی در سال 
۱۴۰۳ که حدود ۲۵ تا ۳۰ درصد بیشــتر از سال 
قبل بوده، روند وصول نشان می دهد که از برنامه 

چندان عقب نیستیم.
حســینی با اشــاره به بخش درآمدهای نفتی در 
بودجه ســال ۱۴۰۳ گفت: در خصوص واگذاری 
دارایی های مالی، عمده ترین فــروش ما مربوط 
به نفت اســت. همچنین فروش امــوال منقول 
و غیرمنقــول نیز در ایــن بخــش طبقه بندی 
می شــود. میزان وصولی در پنج ماهه اول ســال 
۲۷۸ همت بوده که ۳۳ درصــد کل و ۷۸ درصد 
 از ۵ دوازدهم بودجه پیش بینی شــده را محقق 

کرده است.
در حوزه نفت، از ۵۸۲ همت پیش بینی شده)در 

کل بودجه(، حدود ۲۷۶ همت وصول شده که در 
صورت محاسبه ۵ دوازدهم بودجه، این رقم معادل 
۱۱۲ درصد تحقق یافته است و در مقایسه با کل 
بودجه، این مقدار حدود ۴۷ درصد می باشــد. در 
خصوص اموال غیرمنقول، از ۶۲ همت پیش بینی 
شده، ما توانستیم ۲ همت در پنج ماهه اول وصول 
کنیم و رقم تحقق یافته در این بخش بسیار اندک 

بوده است.
وی ادامه داد: در حــوزه واگــذاری دارایی های 
مالی که شامل اوراق، واگذاری سهام، تسهیلات 
و برگشتی ها می باشــد، از ۱۴۷همت پیش بینی 
شده، جمعاً میزان وصولی های ما رقم قابل توجهی 
بوده اســت. میزان کل وصولی با توجه به شرایط 
فعلی، حدود ۱۱۰ درصــد از ۵ دوازدهم بودجه و 
۴۶ درصد کل بودجه وصول شــده است. در این 
میــان، از ۲۵۴ همت اوراق، حــدود ۱۱۸ همت 
درآمد وصول شده است. اما در رابطه با واگذاری 
سهام، از ۶۰ همت پیش بینی شده، تنها ۲۵ همت 

تحقق یافته است.
همچنیــن در حــوزه برگشــتی ها، ۱۴ و نیم یا 
۱۵ همــت از منابع صندوق توســعه ملی، که در 

پیش بینی های اولیه لحاظ نشده بود، به سرجمع 
درآمدهای تملک دارایی های ســرمایه ای افزوده 
شده است. این منابع مربوط به ۲۰ درصدی است 
که از صندوق توســعه ملی در ســنوات گذشته 
گرفته شده و در این پنج ماهه وصول شده و اکنون 
طبقه بندی شــده اســت. از آنجا که این مبلغ در 
بودجه کل کشور پیش بینی نشده بود، این تغییر 

را باید مدنظر داشت.
مستشار دیوان محاسبات کشور با بیان اینکه در 
بخش مصارف، سه حوزه عمده شامل هزینه های 
جاری، اعتبارات ســرمایه ای و تملک دارایی های 
مالی وجود دارد، گفت: با توجه به اعداد پیش بینی 
شــده، عملکرد در هر بخش متفاوت اســت. در 
حوزه هزینه های جــاری، مبلغ مصوب آن حدود 
یک میلیون و ۷۷۸ همت است. بخش عمده این 
هزینه ها مربــوط به حقوق و مزایا اســت. از یک 
میلیون و ۱۹۵ همت پیش بینی شده برای حقوق 
و مزایا، تا به امروز حدود ۴۳۰ همت پرداخت شده 
است، که این رقم حدود ۸۶ درصد از ۵ دوازدهم 
بودجه و ۳۶ درصد از کل پیش بینی ها را شــامل 

می شود.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: 
آزادســازی ســهام عدالت در دستور کار 
قرار گرفته و بــه زودی تعییــن تکلیف 
خواهد شــد. حجت الله صیدی در جمع 
خبرنــگاران در خصــوص تعیین تکلیف  
و آزادســازی ســهام عدالت گفــت: به 
زودی  در خصــوص آزادســازی ســهام 
عدالــت و تعییــن تکلیــف آن تصمیم 
 گیری خواهیم کرد و نتیجــه آن را اعلام 

می کنیم.
وی درباره اینکــه آیا خــأ قانونی برای 
برخــورد بــا نشــت اطلاعــات در بازار 
ســرمایه و ســازمان بورس وجود دارد و 
آیا برخــورد با متخلفان اردیبهشــت ماه 
۱۴۰۱ دنبال می شــود، گفــت: در حال 
حاضر بــرای برخــورد با تخلف نشــت 
اطلاعات در بازار ســرمایه قانون داریم و 
قرار نیســت قانون وضع کنیم و برای این 
موضــوع از تمــام ظرفیت هــای قانونی 

 استفاده می کنیم تا شــفافیت ارتقا پیدا
 کند.

وی ادامه داد: جزئیات برخورد با متخلفان 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ را اعلام خواهیم کرد 
اما وظیفه ما این است که این مسأله را به 
نحو مسالمت آمیزی دنبال کنیم تا دیگر از 
این اتفاقات رخ ندهد و احیانا اگر جابجایی 
منافع خارج از قاعده بوده به بورس برگردد.

رئیس ســازمان بورس همچنین درباره 
مسأله قیمت های دستوری در بازار گفت: 
با نرخ گذاری دســتوری مخالف هستیم 
چراکه به نوعی دســتکاری بازار اســت و 
نظام طبیعی عرضه و تقاضا در بازار را بهم 
می زند بنابراین موضوع را از طریق رایزنی 
و مذاکرات با دستگاه های مربوطه از جمله 
وزارت صمت، کشــاورزی و نفت پیگیری 
می کنیــم. از این طریــق می توانیم از به 
تدریج از فضای نرخ گذاری دستوری که به 

ضرر اقتصاد است، خارج شویم.

رئیس سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی گفت: در سه 
سال گذشته میزان سرمایه گذاری خارجی مصوب معتبر ما از ۱۲ 

میلیارد دلار عبور کرده است.
علی فکری، رئیس سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی 
و فنی ایران در یک برنامه تلویزیونی درباره میزان جذب سرمایه 
در سه سال گذشته توضیح داد و گفت: در سه سال گذشته میزان 
سرمایه گذاری خارجی مصوب معتبر ما از ۱۲ میلیارد دلار عبور 
کرد. علاوه بر این مقدار، ۳ میلیارد دلار دیگر هم سرمایه گذاری 
شده است که مجوز نگرفته اند که بیشتر در حوزه نفت هستند. 
نسبت به چند سال قبل، میزان سرمایه گذاری در کشور، بیش از 
دو برابر رشد داشته است. علت این رشد تغییر راهبرد ایران بوده 
است؛ اما نکته ای که باید به آن توجه کرد ظرفیت کشور برای جذب 
سرمایه است. جذب سرمایه در این سه سال رشد داشته است؛ ولی 

تا به میزان قابل قبولی برسد خیلی کار باید انجام دهیم.
وی با اشاره به اسامی کشــورهایی که بیشترین سرمایه گذاری 
را در کشور داشته اند گفت: روسیه، اولین سرمایه گذار در ایران 
است. این کشور ۲.۸ میلیارد دلار در ایران سرمایه گذاری کرده 
است. بعد از آن چین با ۲.۴ میلیارد دلار در رتبه دوم و امارات هم 
در رتبه سوم قرار دارند. رتبه چهارم، ایرانیان مقیم خارج از کشور 

هستند که در کشور با یک میلیارد و ۴۱۷ میلیون دلار است که در 
۱۳۳ طرح سرمایه گذاری کرده اند. سرمایه ها عمدتاً در طرح های 
نفت و گاز، صنعت، آب، برق، گاز، خدمات، کشاورزی، ساختمان 
و حمل ونقل انجام می شــود. رئیس سازمان ســرمایه گذاری و 
کمک های اقتصادی و فنی ایران در خصوص مدل های گوناگون 
سرمایه گذاری در کشــور توضیح داد: برخی از سرمایه گذاران 
در طرح ها مشارکت می کنند. ســرمایه گذارانی هم هستند که 
می بینند فرصتی در ایران وجود دارد. این گروه هم برای توسعه 
کار و هم برای سهیم شدن در طرح، منابع مالی خودشان را وارد 
می کنند. بخش دیگری از سرمایه گذاران از نقطه صفر سرمایه 

خودشان را می آورند و کار خودشان را در ایران آغاز می کنند.
فکری افزود: ایران سه گونه مختلف از سرمایه گذاری را به رسمیت 
می شناسد. منابع مالی، خطوط تولید، تجهیزات و مواد اولیه و دانش 
فنی، این سه گونه قانونی سرمایه گذاری خارجی در ایران است. در 
حال حاضر ما هر سه گونه را در ایران داریم. هدف اصلی ما توسعه 
زنجیرهای ارزش اســت. این اهداف در برنامه های توسعه کشور 
تعریف می شوند و اولویت سرمایه گذاری خارجی مبتنی بر آن تعریف 
می شود. سرمایه گذار اگر بخواهد سرمایه را به صورت نقدی تزریق 
کند، ما استقبال می کنیم. اگر بخواهند خطوط تولید را وارد کنند هم 

حمایت می کنیم. وارد کردن خطوط تولید مشروط به این است که 
این خطوط تولید را در ایران نداشته باشیم یا به تعداد کافی در کشور 
نباشد. رئیس سازمان سرمایه گذاری ایران با ذکر این نکته که کشور 
عراق در سه سال گذشته ششمین کشور سرمایه گذار در کشور با 
مبلغ ۳۴۴ میلیون دلار بوده است، بیان کرد: اردیبهشت امسال در 
وزارت اقتصاد کمیسیون مشــترک اقتصادی ایران و عراق برگزار 
شد. قرار بود رئیس جمهور شهید ۹ خرداد به عراق برای پیگیری 
مسائل اقتصادی و سرمایه گذاری سفر کند که نشد. خوشبختانه 
رئیس جمهور این مسیر را در ســفر اخیر ادامه داد. اتفاقات خوبی 
در این سفر افتاد که باعث می شود بخش سرمایه گذاری هم منتفع 
شــود. روابط ایران و عراق در این لحظه نیاز به پایدارســازی دارد 
تا تبادل سرمایه میان دو کشور انجام شــود.  فکری درباره تأثیر 
FATF بر جذب سرمایه خارجی تصریح کرد: FATF ارتباطی با 
سرمایه گذاری خارجی ندارد. باید دو نکته را از هم تفکیک کنیم. 
نکته اول این است که کشورهای دیگر استانداردهای FATF را در 
کشور خودشان به اجرا در می آورند که تأثیری بر جذب سرمایه 
خارجی در ایران ندارد. نکته دوم هم دستورالعمل هایی است که 
FATF برای کشور ما مشخص کرده است. هیچ کدام از این ها به 

سرمایه گذاری خارجی در ایران ارتباط ندارد.

تحقق ۱۱۲ درصدی درآمدهای نفتی 

جذب بیش از ۱۲ میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی آزادسازی سهام عدالت تعیین تکلیف می شود

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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دلایلی مختلف برای رشــد اشــتغال خدمات 
نســبت به ســایر بخش ها وجود دارد، کاهش 
ریســک یکی از دلایل رشد کســب و کارهای 
خدماتــی اســت.چرا که افــراد بــا کمترین 
 هزینه می تواننــد اقدام به راه اندازی مشــاغل 

خدماتی کنند.
به گزارش تسنیم، بررســی اشتغال بخش های 
اقتصادی بیانگر آن است که در سال های گذشته 
بخش خدمات بیش ترین سهم اشــتغال را در 
مقایسه با بخش های صنعت و کشاورزی به خود 
اختصاص داده است. کاهش ریسک یکی از دلایل 
رشد کسب و کارهای خدماتی است. چرا که افراد 
با کمترین هزینه می تواننــد اقدام به راه ندازی 

مشاغل خدماتی کنند.
حمید حاج اسماعیلی , کارشــناس بازار کار در 
گفت وگویی بیان کرده است:  بیشتر افرادی که به 
مشاغل تولیدی گرایش دارند از دیربازده بودن، 
سرمایه گذاری بالا و محدودیت ها و موانع پیش 
روی تولید اطلاع دارند و تأمین نقدینگی، رقابت 
بازار و شرایط اقتصادی از جمله این شرایط است.

وی با بیان اینکه بســیاری از افرادی که مایلند 
زودتر به درآمد برسند از مشــکلات راه اندازی 
یک کارگاه تولیــدی باخبرند بــه همین دلیل 
به ســمت کســب و کارهای خدماتی می روند 
چون  ســرمایه گــذاری بالایی نمــی خواهد 
 و ریســک ایجــاد ایــن نــوع کســب و کارها 

هم پایین است.
حاج اسماعیلی با بیان اینکه رشد اشتغال بخش 
خدمــات در مقایســه با بخش هــای صنعت و 
کشاورزی تفاوت هایی دارد از جمله اینکه  هزینه 
ایجاد شغل در بخش صنعت گران تر است و در 
بخش صنعت به دلیل استفاده از ماشین آلات، 
نیروی انسانی کمتر به کار گرفته می شود بیان 
کرد: در بخش کشــاورزی  به دلیل خشکسالی 
های اخیر، فصلی بودن برخی فعالیت های مرتبط 
با کشت و مکانیزه شدن عمده فعالیت ها، بخشی 
از نیروهای کارعملًا دچار بیکاری می شــوند لذا 
بخش خدمات به دلیل تنــوع فعالیت، هزینه و 

سرمایه کم و ریسک پایین تر نسبت به دو بخش 
صنعت و کشــاورزی مطلوبیت بیشــتری برای 

کارجویان دارد.
جدول تحولات اشــتغال بر حسب بخش های 
اقتصادی بیانگر این است که در بهار 1403 تعداد 
اشتغال بخش کشاورزی حدود 3هزار و 595 نفر 
و اشتغال بخش صنعت حدود 8هزار و 173 نفر 
بوده اســت. همچنین اشــتغال بخش خدمات 

حدود 12هزار و 961 نفر بوده است.
کارشناسان اقتصادی معتقدند که  اشتغال زایی 
بخش خدمــات دو وجهی اســت,از یک طرف 
ظرفیت اشتغالزایی آن بالا است و از سوی دیگر 
نیازمند تهیه قواعد و ســاز و کار مشخص برای 
امنیت شــغلی و پایداری آن است. اما نکته مهم 
این اســت که با گســترش تکنولوژی و ظهور 

فناوری جدید ماهیت مشاغل تغییر کردهاست.
از آنجایــی کــه بخــش خدمــات نســبت به 
ســایر بخــش هــای اقتصــادی از ظرفیت و 
پتانسیل بیشــتری در حوزه اشــتغال و جذب 
کارجویــان بــه بــازار کار برخــوردار اســت، 
می تواند بســتر مناســب بــرای حضــور در 
 عرصه فعالیــت هــای اجتماعــی و اقتصادی 

باشد.
خدمات یکی از بخش های سه گانه اقتصاد است 
که بیشترین تعداد شاغلان را در خود جای داده 
اســت. داده های مرکز آمار نشان می دهد که در 
ســال گذشــته،  بخش خدمات با 52,4 درصد 
بیشترین سهم اشتغال را به خود اختصاص داده 
است. در مراتب بعدی بخش های صنعت با 33,0 
و کشاورزی با 14,5 درصد قرار دارند. به عبارت 
دیگر از هر 100 نفر شــاغل در کل کشور تقریباً 
52 نفر در بخش خدمات مشغول به کار هستند.

 تعداد افراد شــاغل  در بهــار1403 در بخش 
کشاورزی حدود 3میلیون و 595هزار و 370 نفر 
و تعداد افراد شاغل در بخش صنعت حدود 8هزار 
و 173 هزار و 126 نفر و تعداد افراد شــاغل در 
بخش خدمات نیز حدود 12 میلیون و 961هزار 

و 250نفر بوده است.

وزیر صمت با بیان اینکه هدف دولت مردمی 
کردن اقتصاد است، گفت: برای حل مشکلات 
باید همه ذینفعان وارد صحنه شوند زیرا اگر 
دولت می توانست مشکلات را حل کند قطعا 

تا الان این کار را کرده بود.
به گزارش مهر، سید محمد اتابک وزیر صمت 
در نوزدهمین نشست هیئت نمایندگان دور 
دهم اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه صنعت 
با ابرچالش هایی مواجه است، اظهار کرد: این 
ابرچالش ها ناشی از چالش های قبلی است که 
به مسائل بغرنج تبدیل شده و این مسائل در 
همه حوزه ها مثل صنایع و معادن وجود دارد 

و امروز گریبان اقتصاد کشور را گرفته است.
وی افــزود: اگر بخواهیــم بــرای رفع این 
مشــکلات به صورت مجرد نگاه کنیم شاید 
قابل حل کردن نباشــند زیرا بسیاری از این 
مشکلات، مشــکلات بین بخشی و کهنه ای 
اســت که در صنعت، تجــارت و کل اقتصاد 

وجود دارد.
وزیر صمت ادامه داد: برای حل مشــکلات 
صنعت، معدن و تجــارت باید همه ذینفعان 
وارد صحنه شوند زیرا اگر دولت می توانست 
آن را حل کند قطعاً تا الان این کار را کرده بود.

اتابک با بیان اینکه قطعاً انتقاداتی وجود دارد، 
گفت: باید توجه کنیم که اقتصاد و حاکمیت 

قوی به هم مرتبط هستند یعنی از حاکمیت 
قوی اقتصاد قوی ایجاد می شــود. در بخش 
صمت نیز وقتی صنعت، معدن و تجارت قوی 
وجود داشته باشد بخش خصوصی قوی از آن 

ایجاد می شود.
وزیر صمت افزود: بنابراین منطق کار در این 
است که همه دست به دست هم دهیم و در 
این دولت کــه یک فرصت اســت و نگاه آن 
مردمی کردن اقتصاد کشور است از تصدیگری 
فاصله بگیریم و سیاست گذاری کنیم البته نه 

فقط شعاری.
وی خطاب به نمایندگان اتاق تهران گفت: لذا 
امروز چند پیشنهاد مشخص دهید و ما نیز به 
شما چند پیشنهاد مشخص دهیم که در کجا 
شما می توانید وارد شوید و به ما کمک کنید و 
مشخص کنیم که در چه جاهایی ما می توانیم 

به شما کمک کنیم.
وزیر صمت افزود: اگر این شرایط حاکم شود 
و بتوانیم صنعت، معــدن و تجارت را مردمی 
کنیم چشــم انداز خوبی پیــش رو خواهیم 
داشت ولی اگر نتوانیم این کار را انجام دهیم 
مشــکلات به راحتی حل نمی شــود. اتابک 
گفت: لذا از بخش تجارت که امکان عملکرد 
آن سریع تر است شــروع می کنیم و از شما 

فعالین بخش خصوصی کمک می گیریم.

رئیــس انجمن ارگانیک ایــران گفت: طبــق برنامه هفتم 
توســعه باید تولیــد محصــولات ارگانیــک 2.5 درصد 
 رشــد پیدا کنــد که ایــن امــر نیازمند حمایــت دولتی 

و سرمایه گذاری است.
بــه گــزارش ایرنــا، »ســیدرضا نورانــی« در همایــش 
کشــاورزی ارگانیک بــا عنــوان »راه های رفته و مســیر 
پیش رو« افزود: با توجــه به بحث ریزگردهــا، بیابانزایی، 
آلودگی هوا، خشــک شــدن زاینــده رود و بیماری های 
 لاعــلاج از وزارت جهــاد تقاضــا داریم ســلامت جامعه 

را جدی بگیرند.
رئیس انجمن ارگانیک ایران اظهار داشــت: برخی مصرف 
محصــولات ارگانیــک را کالایی لوکس تلقــی می کنند، 
درحالی که سلامت جامعه در گرو تولید همین محصولات 
ارگانیک اســت. وی اضافه کرد: براســاس آمارها مساحت 
کشــور هلند به اندازه سه اســتان گلســتان، مازندران و 
گیلان اســت، درحالی که این کشــور 140 میلیارد دلار 
 صــادرات محصــولات کشــاورزی، گلخانــه ای و صنایع 

جانبی دارد.
نورانی ضمن انتقاد از اینکه یارانــه ای به تولید محصولات 
ارگانیک تعلق نمی گیرد گفت: درحالی که اکثر کشورهای 
پیشــرفته دنیا به دلیل ارزآوری خوبی کــه دارد روی این 

محصولات سرمایه گذاری می کنند.
»صدرالدیــن نیاورانی« نایــب رئیس انجمــن ارگانیک 
ایران در این مراســم مقصد صادراتی محصولات ارگانیک 
ایران را اروپا دانســت و گفــت: برای حضــور در بازارهای 

صادراتی توجه به بســته بنــدی محصــولات ارگانیک از 
اهمیت ویژه ای برخوردار اســت، زیرا اکنــون تجار برخی 
کشــورهای اروپایی مانند آلمان، فرانســه و ایتالیا به ایران 
می آیند و با خرید محصولات ارگانیک کشــورما و بســته 
 بندی به شــکل های مختلف آنها را با نام کشورهای خود 

صادر می کنند.
وی افزود: اگر امروز به دنبال ارزش افزوده هستیم، شرکت  
های بزرگ صــادرات باید در امر بســته بندی محصولات 
ارگانیک شــرکت کنند که منافع آن به کشــور بازگردد. 
نایب رئیس انجمن ارگانیک ایران اظهار داشت: محصولات 
ارگانیک ایران از جمله انجیر، خرما و گیاهان دارویی در دنیا 
منحصر به فرد است که به کشورهای اروپایی صادر می شود.

وی تصریــح کــرد: یکــی از دغدغــه های ایــن صنعت 
تقلــب و تخلــف در فــروش محصــولات ارگانیــک 
اســت، به طوری کــه برخــی محصــولات غیرارگانیک 
 را بــه جــای محصــولات ارگانیــک بــا قیمــت هــای 

بالا می فروشند.
نیاورانی افزود: بنابراین در دنیا برای هرگونه تقلب و تخلف در 
عرضه محصولات ارگانیک جرایم سنگینی از جمله جرایم 
نقدی و زندان اعمال می شــود، بنابراین لازم اســت برای 
جلوگیری از چنین تقلباتی در کشور ما نیز جرایم سنگینی 
برای متخلفان در نظر گرفته شود. طبق آخرین آمارها ایران 
در بین 260 کشور جهان رتبه 79 تولید محصولات ارگانیک 
 را داراســت، در حالی که مــی تواند جز 20 رتبه نخســت 

دنیا باشد.

اعضای کمیســیون اجتماعی مجلس با 
دستور کار بررسی روند اتمام پروژه های 
نیمه تمام اشــتغالزا در استان ها و احیای 
واحد های تولیدی راکد روز گذشــته با 
میدری جلسه داشتند. به گزارش تسنیم، 
غیرفعال شــدن واحدهــای تولیدی و 
صنعتی یکی از معضلات اساسی اقتصاد 

ایران است. 
در ابتدای شــروع به کار دولت سیزدهم 
مقرر شــد که احیــای واحدهــا ـ چه 
واحدهایــی کــه به صورت کامــل راکد 
شده اند و چه واحدهایی که زیر ظرفیت 
کامل خــود کار می کننــد ـ )در داخل و 
خارج از شــهرک ها و نواحــی صنعتی(، 
در دســتور کار قرار گیرد، بر همین مبنا 
نیز هم نهضــت ملی احیــای واحدهای 
اقتصادی و هم سازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی نسبت به راه اندازی 
مجدد واحدها اقــدام کردند؛ نتیجه این 
شد که از بالغ بر 50هزار واحد راکدی که 
در سال 1400  شناســایی شده بودند تا 
پایان سال 1402 با احیای بالغ بر 8770 
واحد، تعداد واحدهای راکد حدود 41هزار 

واحد شد.
 به نظر می رســد بحث احیای واحدهای 

راکد و نیمــه تمام قرار اســت در دولت 
چهاردهم نیز ادامه دار باشد. در نشست 
هم اندیشــی وزیــر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی با اعضای کمیسیون اجتماعی 
مجلــس شــورای اســلامی و فعــالان 
 اقتصــادی ایــن موضوع مورد بررســی 

قرار گرفت.
 نشســت هم اندیشــی احمــد میدری، 
وزیر کار با اعضای کمیســیون اجتماعی 
مجلس شــورای اســلامی با دستور کار 
بررســی روند اتمام پروژه های نیمه تمام 
اشتغالزا در اســتان ها و احیای واحد های 
تولیدی راکد برگزار شد. در این نشست 
که با حضور نمایندگان برخی تشکل های 
اقتصادی و روسای اتحادیه های کشوری 
برگــزار شــد، در خصوص نحــوه جلب 
مشــارکت بخش خصوصی برای احیای 
 واحد های تولیدی در کشور بحث و تبادل

 نظر شد.
نمایندگان عضو کمیســیون اجتماعی 
مجلس نیز ضمن اعلام آمادگی برای ایجاد 
همگرایی ملی در حوزه توســعه عدالت و 
رشد اقتصادی در استان ها، دیدگاه های 
خود را در خصوص تســهیل اجرای این 

برنامه مطرح کردند.

وزیر نیرو اشکال بزرگ صنعت برق کشور را ناترازی اقتصادی 
برشمرد و گفت: انرژی های تجدیدپذیر یکی از روش های 
مطمئن برای جبران ناترازی برق است و باید برای توسعه 

انرژی های تجدیدپذیر گام های جدی تری برداریم.
به گزارش وزارت نیرو، »عباس علی آبادی« در مراسم 
تکریم و معارفه رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر 
و بهره وری برق ایران )ســاتبا( ضمن تشکر از زحمات 
سه ساله »محمود کمانی« و همکارانش در این سازمان 
افزود: برق کالای بسیار گرانبهایی است که جمهوری 
اسلامی ایران در دهه های گذشته دستاوردهای بزرگی 

در این حوزه به دست آورده است.
وی با بیان اینکه هم اکنون ایران در حوزه تولید و توسعه 
صنعت برق در ردیف کشــورهای برتر جهان اســت، 
ادامه داد: اشــکال بزرگی که در صنعت برق وجود دارد 
ناترازی اقتصادی در این حوزه اســت که سبب شده تا 
میزان مصرف برق نسبت به ظرفیت های تولید به شدت 
افزایش پیدا کند و از سوی دیگر منابع مالی کافی برای 

توسعه ظرفیت تولید برق از بین برود.
وزیر نیرو بــا تاکید بر ضــرورت توســعه انرژی های 
تجدیدپذیر به عنوان یکی از روش های پاک و مطمئن 
برای جبران ناترازی در صنعت برق، خاطرنشــان کرد: 
اکثر کشورهای جهان به ویژه کشورهای توسعه یافته با 

درک اهمیت توسعه انرژی های تجدیدپذیر در این حوزه 
سرمایه گذاری های بسیار زیادی انجام داده اند و ما نیز به 
واسطه محدودیت هایی که در حوزه سوخت های فسیلی 
داریم، لازم است در بخش توسعه انرژی های تجدیدپذیر 

گام های جدی تری برداریم.
علی آبادی گفت: یکی از وظایف مهم سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران، یافتن روش های مطمئن، 
پایدار و متناسب با محدودیت های زیست محیطی کشور 
برای توسعه انرژی برق است و انتظار می رود این سازمان 
در دوره جدید اقدام های مطلوبی در این حوزه انجام دهد.

وی با اشــاره به اهمیت پیشــبرد برنامه های مرتبط با 
بهینه سازی مصرف انرژی در بخش های مختلف، اظهار 
داشــت: یکی از اقدام های خوب ســازمان انرژی های 
تجدیدپذیر، پیگیری ارتقای اســتاندارد کولرهای آبی 
 BLDC و تجهیز این وسایل برقی با فناوری موتورهای
است که باید با هدف بهینه سازی مصرف و افزایش بهره 

وری برق در کشور پیگیری شود.
وزیر نیرو، رصد به روز و دقیق آخرین تحولات مرتبط با 
انرژی های پاک در دنیا را به عنوان یکی دیگر از دستور 
کارهای مهم سازمان انرژی های تجدیدپذیر دانست و 
اضافه کرد: لازم است همکاران ما در سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر با بهره گیری از ظرفیت و توان دانشگاه ها و 

شرکت های دانش بنیان نسبت به آینده نگاری و آینده 
پژوهی در حوزه انرژی های پاک اقدام منسجمی را دنبال 
کنند و با انجام پژوهش و مطالعه بــه وزارت نیرو برای 
اتخاذ بهترین تصمیم ها بــا کمترین هزینه ها در آینده 

کمک کنند.
علی آبــادی با اشــاره به اقدام انجام شــده بــه منظور 
ریل گذاری درست برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر، 
خاطرنشــان کرد: همچنان لازم اســت با هدف توسعه 
انرژی هــای تجدیدپذیــر در ایران برخی اشــکالات و 

چالش های این حوزه اصلاح شود.
وی به ارزش و اهمیت بالای دو کالای برق و آب اشاره 
کرد و گفت: لازم است از مسیرهای مختلف برای اصلاح 
باور عمومی در خصوص ارزش واقعی آب و برق گام های 

مهمی برداریم.
وزیر نیرو با بیان برخی خصوصیــات و توانمندی های 
مدیریتی »محســن طرزطلب« به عنوان معاون وزیر 
و رئیس جدید ســازمان انرژی های تجدیدپذیر افزود: 
انتظار داریم ســاتبا در دوره جدید با بهره گیری از همه 
ظرفیت ها و تجربیات گذشته به ویژه ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان و نهادهای دانشگاهی در توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر و ارتقــای بهره وری انرژی بــرق در ایران 

موفق باشد.

معاون صنایع عمومی وزارت صمت گفــت: در کارگروه ملی صنعت 
کفش، برنامه راهبردی با افق 5 ســاله تعیین شــده کــه بتوانیم از 
ظرفیت های داخل استفاده و در موضوع صادرات با کشورهای منطقه و 
جهان تعامل کنیم. به گزارش مهر، محمدمهدی برادران، معاون صنایع 
عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: یکی از کارهای خاص که 
برای اصناف صورت گرفته است و البته باید در کارگروه ملی هر صنعت 

مطرح شود مناسبت ها است که باید تطبیق تاریخ داشته باشد.
وی افزود: یکی از حوزه ها و صنعتی که باید بیشتر به آن بپردازیم، صنعت 
کفش کشور است هم کفش دست دوز و هم سایر کفش هایی که با ماشین 
آلات تولید می شــود. برادران ادامه داد: در کارگروه ملی صنعت کفش، 
برنامه راهبردی با افق 5 ساله تعیین شده که منطبق بر قانون برنامه هفتم 
است و تلاش می شود از ظرفیت های داخل استفاده و در موضوع صادرات 

با کشورهای منطقه و جهان تعامل کنیم.
معاون صنایع عمومی وزارت صمت گفــت: اقداماتی که در حوزه صنعت 
کفش خصوصاً در عمق داخلی سازی در حوزه چسب، زیره، سایر مقولات 
پی وی سی و… صورت گرفته، نیازمند این بود که مزیت رقابتی بیشتر 

شود و خوشبختانه اقدامات خوبی انجام شده است.
وی تصریح کرد: در حال حاضر نیازمند حمایت صنایع بالادستی از 
صنعت کفش هستیم به ویژه صنایع پتروشیمی که بتوانیم مواد اولیه 
را با قیمت مناســب در اختیار تولیدکننده قرار دهیم تا در رقابت با 

کشورهای منطقه، دچار چالش نشویم.
برادران ادامه داد: در حوزه هایی که دغدغه داشتیم مانند مواد پلی 

اوتان، پی وی ســی و زیره کفش و تولید چســب های مختلف بود 
که با تولید داخل این موارد کمک می کنند تــا مزیت های رقابتی 
تولیدکنندگان را با کشورهای منطقه را حفظ کنیم؛ در حوزه چرم 
مصنوعی، رشد بسیار خوبی حاصل شده است و باید این ظرفیت را به 

نفع محصول نهایی تولیدی، حفظ کنیم.
معاون صنایع عمومی وزارت صمت گفت: در حوزه طراحی، فناوری ها 
و دانش روز اقدامات مناسبی صورت گرفته و همچنین اقداماتی در 
راستای مبادلات تجاری با کشورهای منطقه به صورت عملیاتی در 
سطح بین الملل انجام شده اســت که توسط مجموعه های تولیدی 
قم، تبریز، اسلامشهر، تهران و اتحادیه ها و انجمن های اختصاصی 

صورت گرفته است.
وی افزود: امروز در صنعت کفش می توانیم از عمق بالای ســاخت 
داخل محصــولات تولیدی، صحبــت به میان بیاوریــم؛ در تولید 
کفش بیش از 90 درصد عمق ســاخت داخل داریــم فقط موارد 
محدودی است که آن هم برای بالا رفتن کیفیت کالا و رقابت بیشتر 

با نمونه های خارجی، این اجازه را داده ایم تا واردات صورت گیرد.
بــرادران در پایان گفــت: دربــاره ماشــین آلات صنعت کفش، 
چالش هایی با بانک مرکــزی و مجموعه های ذیربط در حوزه ارزی 
داریم؛ در حال حاضر ارز به بسیاری از حوزه ها تخصیص داده می شود، 
اما درباره ماشین آلات، ســخت گیری های شده است اگر به دنبال 
رقابت با سطح جهانی هستیم باید فناوری ها را رشد دهیم تا عقب 

افتادگی در ماشین آلات جبران شود.

نایــب رئیــس اول اتحادیه 
مشاوران املاک استان تهران 
گفت: با توجه به آنکه مشاوران 
امــلاک ســهمی در اجرای 
قانون پیش فروش مســکن 

ندارند، میزان استقبال از این طرح کاهش یافته است.
داود بیگی نژاد نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک 
تهران در گفت وگو با باشــگاه خبرنگاران جوان با بیان 
اینکه قوانین پیش فروش مسکن تغییر کرده است گفت: 
پیش فروش در معاملات مسکن سهمی نزدیک به صفر 
دارد و امروز شاهد از بین رفتن پیش فروش در ساخت 
و سازها هســتیم. در حالی که پیش از این بسیاری از 
سازندگان با ســرمایه خرد می توانستند ساخت و ساز 
کنند اما امروز وارد بازارهای موازی غیر مولد طلا، ارز و 

خودرو شده اند.
وی با بیان اینکه  در تغییر قوانین مشــاوران املاک از 
معاملات پیش فروش خارج شدند  گفت: امروز شاهد 
این نوع از معاملات در مناطقی مانند چیتگر هستیم که 

توسط تعاونی ها انجام می شود. تعاونی ها به این حوزه ورود 
کرده اند و از طریق ساز و کار دیگری در این بخش فعالیت 
می کنند و امروز هر تعاونی با تعریف اساسنامه ای می تواند 

سرمایه مردم را جذب کند.
نایب رئیس اتحادیه مشــاوران املاک استان تهران با 
اشاره به شرط ورود مشــاوران املاک به پیش فروش ها 
اظهار داشت: تنها افرادی از مشاوران املاک به این حوزه 
می توانند ورود کنند که از طریق دفاتر اسناد رسمی اقدام 
کنند و شناسنامه فنی ساختمان وجود داشته باشد و روند 
پیچیده شده اما نتیجه این است که بازاری که توانسته بود 
بسیاری از خانوار را خانه دار کند امروز از بین  رفته است. 
این در حالی است که حدود 2میلیون و 500 هزار واحد 
نهضت ملی مســکن در مراحل مختلف ساخت است 
که باید هرچه سریعتر برنامه ریزی دقیق برای تعیین 

و تکلیف اجرای این پروژه ها در دستور کار قرار گیرد.
اجرای طرح نهضت ملی مســکن و ساخت 4میلیون 
واحد مســکونی یکی از مهم ترین سیاست هایی بود 
که در دولت ســیزدهم رقم خورد و پس از آن با توجه 
 به عقب ماندگی هــای که  در بخش مســکن در طی 
دهه های گذشته ایجاد شده بود در قالب قانون جهش 

تولید مسکن به مرحله اجرایی و عملیاتی شدن رسید که 
در همین راستا تاکنون بیش از 600 هزار واحد نهضت 
ملی مسکن که بخشی از آنها واحدهای مسکن مهر در 
دولت های گذشته بوده وبخش دیگر واحدهای مسکن 
ملی بود که  در دولت دوازدهم کلید زده شده بود ساخته 

و به بهره برداری رسید.
در همین راســتا طبق آمارهای اعلام شــده از سوی 
دولت تاکنون حدود 2میلیون و 600 هزار واحد نهضت 
ملی مسکن در شهرهای مختلف هم در مراحل تولید و 
اجرایی شدن هستند که پیشرفت فیزیکی این واحدها 
در مراحلی از جمله سفت کاری ، نازک کاری و بخشی از 

آنها هم در مراحل تامین زمین هستند.
با ورود وزیر جدید راه وشهرسازی دولت چهاردهم هم 
متعهد شده است که بخشی از این واحدها را اجرایی و به 
مرحله عملیاتی شدن برساند به طوری که طبق دستور 
فرزانه صادق تمامی بخش ها و دستگاه ها متعهد شده اند 
که از ظرفیت بخش خصوصی برای تکمیل پروژه های 
نهضت ملی مسکن و اجرای واحدهای مسکونی در بخش 

های مختلف دولت استفاده کند .
در همین راستا هم ارسلان مالکی مدیرعامل سازمان 
ملی زمین و مسکن در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
با بیان اینکه بیش از 49 هزار پروژه آماده ســازی اراضی 
طرح نهضت ملی مســکن در کشور در مراحل مختلف 
طراحی و اجراست  گفت: عملیات اجرایی بیش از 29 
هزار پروژه در کشور آغاز شده که این حجم از پروژه نیاز به 
آسیب شناسی دقیق و یافتن مسائل و مشکلات موجود 

در آنها دارد.
مالکی اضافه کرد: تاکنون بیش از 50 هزار هکتار زمین 
متعلق به سازمان ملی زمین و مسکن به طرح نهضت ملی 
مسکن اختصاص داده شده اســت. وی ادامه داد: تهیه 
آئین نامه های مربوط به برنامه هفتم از دیگر مواردی است 
که باید به سرعت انجام شود چرا که عمل به برنامه هفتم 
و سایر قوانین بالادستی تکلیف مهمی است که باید با 

سرعت پیگیری شود.
مالکی با بیان اینکه در طرح نهضت ملی مسکن نیاز به 
تغییر نگرش و تغییر سیاســت وجود دارد، افزود: یکی 
از مهمترین چالش ها در طرح نهضت ملی مسکن بحث 

تامین مالی و تسهیلات بانکی است که باید این موضوع را 
در شورای عالی مسکن پیگیری کنیم.

معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه در سال های 
گذشــته درخصوص تامین مالی پروژه های مسکن از 
طریق بازار سرمایه اقدامات مثبتی صورت گرفته است، 
تصریح کرد: جذب سرمایه های خرد یکی از ظرفیت های 
مفید تامین مالی پروژه های نهضت ملی مسکن است. در 
حال حاضر در بخش تامین مسکن ما سعی کرده ایم از 
تمامی ظرفیت های خود در این حوزه اســتفاده کنیم 
تا بتوانیــم تعهدی که در بخش مســکن برای تکمیل 

پروژه های نهضت ملی مسکن داده ایم را برآورده کنیم.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

سازندگان وارد بازارهای غیر مولد شده اند

کم رمقی معاملات پیش فروش مسکن 

بررسی پروژه های نیمه تمام اشتغال استان ها پیش بینی رشد ۲.۵ درصدی تولید محصولات ارگانیک دولت به دنبال مردمی کردن اقتصاد است

تعیین برنامه راهبردی برای صنعت کفش ناترازی اقتصادی، اشکال بزرگ صنعت برق 

کسب و کارهای خدماتی سرمایه گذاری بالایی نیاز ندارد

رشد اشتغال در بخش خدمات 

حسن محتشم، کارشناس مسکن
ریل گذاری برای تولید مسکن

امروز باید راهکاری درست برای بهبود معیشت 
مستأجران اتخاذ شود. در همین راستا افزایش 
تعامل دولت و وزارت راه و شهرسازی ضرورت 
دارد. دولت می تواند به کمک شــهرداری ها، 
تعامل میان وزارت و راه شهرسازی را افزایش 
دهد و نسبت به ســاخت واحدهای اجاره ای 

اقدام نماید.
برای تحقق ســاخت یک میلیون مســکن 
تلاش هایی صورت گرفت و در ســه ســال 
گذشته به طور متوســط در هر سال حدود 
400 هزار پروانه صادر شــده که قبل از این 
هم توســط بخش خصوصی تقریبا به همین 
میزان، مســکن تولید شد. در حالیکه نهضت 
ملی مســکن آمده بود که آمار تولید مسکن 

را ارتقا بدهد.
نهضت ملی مسکن حدود 10 درصد بر روی 
افزایش ساخت وساز تاثیرگذار بوده و از جهت 
برنامه ریزی و ریل گذاری نیز اقداماتی صورت 
گرفته اســت. پس آنچه که مهم اســت این 
است که دولت چهاردهم باید چالش های این 
برنامه را بشناسد و به انبوه سازان کارنامه دار 

اعتماد کند.
دولت آینده برای ساماندهی بازار مسکن باید 
شرایط ساخت وساز را تســهیل کند و تولید 
مســکن را افزایش دهد. برای رسیدن به این 
هدف زمین ارزان قیمت به شرط ساخت در 
اختیار انبوه ســازان قرار دهد و از آن ها تعهد 
اخذ کند تا واحدهای مسکونی در موعد مقرر 

به واجدان شرایط واگذار شود.
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فناوری و 
اطلاعات

صعود ۲ پله ای ایران در رده بندی اینترنت ثابت
گزارش اسپیدتست در آگوست ۲۰۲۴ میلادی نشان می دهد جایگاه ایران در رده 
بندی کشورهایی با بیشترین میانه سرعت اینترنت موبایل یک پله کاهش اما در 
رده بندی اینترنت ثابت ۲ پله رشد کرده است. به گزارش مهر، وب سایت اسپید 
تست فهرست رده بندی کشورهایی با بیشــترین میانه سرعت اینترنت موبایل و 
ثابت در آگوست ۲۰۲۴ میلادی را منتشــر کرد. طبق این گزارش در ماه گذشته 
میلادی میانه سرعت اینترنت موبایل جهان ۵۵.۸۰ و میانه سرعت اینترنت ثابت 

جهان ۹۳.۹۹ مگابیت برثانیه بوده است.
این درحالی است که میانه سرعت اینترنت ثابت و موبایلی که در جولای ۲۰۲۴ 
منتشر شد، نشــان داد که در هفتمین ماه میلادی میانه سرعت اینترنت موبایل 

جهان ۵۶.۰۹ و میانه سرعت اینترنت ثابت ۹۳.۹۴ مگابیت برثانیه بود.
همچنین آمار وب سایت مذکور نشان داد در هشتمین ماه میلادی میانه سرعت 
اینترنت موبایل و ثابت ایران بــه ترتیــب ۳۶.۷۰ و ۱۴.۸۱ مگابیت برثانیه بوده 
اســت. همچنین جایگاه ایران در رده بندی کشورهایی با بیشترین میانه سرعت 
اینترنت موبایل با یک پله سقوط در رده ۷۰ قرار گرفته است. اما در بخش رده بندی 
کشورهایی با بیشترین میانه سرعت اینترنت ثابت جایگاه ایران با ۲ پله صعود رده 

۱۴۴ برای ایران ثبت شده است.
این درحالی است که در جولای ۲۰۲۴ میلادی میانه سرعت اینترنت موبایل ایران 
۳۷.۴۱ و میانه سرعت اینترنت ثابت کشور ۱۴.۹۵ مگابیت برثانیه بوده است. از 
سوی دیگر در رده بندی کشورهایی با بیشــترین میانه سرعت اینترنت موبایل 
جایگاه ایران با ۴ پله سقوط رده ۶۹ و در بخش اینترنت ثابت با ۲ پله سقوط رده 
۱۴۶ ثبت شده بود. بررسی کلی آمار و ارقام نشان می دهد کاهش سرعت اینترنت 

موبایل ایران بخشی از یک روند جهانی بوده است.
در رده بندی کشورهایی با بیشترین میانه سرعت اینترنت موبایل جهان در آگوست 
۲۰۲۴ میلادی، ۴ کشوری که در صدر فهرســت قرار دارند نسبت به ماه گذشته 
تغییری نکرده اند. بر همین اساس رده های اول تا چهارم به ترتیب امارات متحده 
عربی)۳۹۸.۵۱ مگابیت برثانیه(، قطر)۳۴۴.۳۴ مگابیت برثانیه(، کویت)۲۳۹.۸۳ 

مگابیت برثانیه(، کره جنوبی )۱۴۱.۲۳ مگابیت برثانیه( هستند.
در رده پنجم این فهرست هلند با میانه سرعت ۱۳۳.۴۴ مگابیت برثانیه قرار دارد و 
جایگاه آن نسبت به ماه گذشته ۲ پله صعود کرده است. در رده های ششم و هفتم به 
ترتیب دانمارک )۱۳۰.۰۵ مگابیت برثانیه( و نروژ)۱۲۸.۷۷ مگابیت برثانیه( قرار 
دارند. جایگاه هر یک از این کشــورها در فهرست رده بندی یک پله سقوط کرده 
است. در رده هشتم عربستان سعودی با میانه سرعت۱۲۲.۲۸ مگابیت برثانیه قرار 

دارد و جایگاه آن نسبت به ماه قبل تغییری نکرده است.
در رده نهم و دهم به ترتیب بلغارستان با میانه سرعت ۱۱۷.۶۴ مگابیت برثانیه و 
لوگزارمبورگ )۱۱۴.۴۲ مگابیت برثانیه( قرار دارد. جایگاه بلغارستان در فهرست 
کشورهایی با بیشترین میانه سرعت اینترنت موبایل ۳ پله صعود کرد اما جایگاه 

لوگزامبورگ نسبت به ماه جولای تغییر نکرده است.
در هشــتمین ماه میلادی تغییرات زیادی درفهرســت رده بندی کشورهایی با 
بیشترین میانه ســرعت اینترنت ثابت نیز دیده نمی شود. رتبه های یکم تاششم 
این فهرست نسبت به ماه جولای تغییری نکرده اند و به ترتیب عبارتند از امارات 
متحده عربی)۲۹۷.۶۲ مگابیت برثانیه(، سنگاپور)۲۹۷.۵۷ مگابیت برثانیه(، هنگ 
کنگ)۲۸۰ مگابیت برثانیه(، شیلی)۲۶۵.۶۲ مگابیت برثانیه( آمریکا)۲۴۲.۲۷ 

مگابیت برثانیه( و تایلند)۲۳۲.۱۵ مگابیت برثانیه(.
در رده های هفتم و هشتم این فهرست به ترتیب فرانسه )۲۲۳.۷۲ مگابیت برثانیه( 
و دانمارک)۲۱۹.۲۳ مگابیت برثانیه( برثانیــه قرار دارند که جایگاه هریک از آنها 
نسبت به ماه گذشته یک پله رشد کرده اســت. دررده نهم این فهرست ایسلند با 
میانه سرعت ۲۱۳.۹۸ مگابیت برثانیه قرار دارد که جایگاه آن نسبت به رده بندی 
جولای ۲ پله سقوط کرده است. در رده دهم نیز رژیم صهیونیستی قرار دارد که 
میانه ســرعت آن ۲۰۶.۴۲ مگابیت برثانیه ثبت شده و جایگاه آن در رده بندی ۲ 

پله صعود کرده است.

عرضه نسل جدید رادیاتورهای گرافنی به بازار چین
شیائومی نسل جدید رادیاتورهای گرافنی خود را به بازار عرضه کرد؛ رادیاتورهایی که کاملا 

الکترونیکی بوده و ظاهری شبیه به شومینه دارند.
به گزارش مهر، شیائومی )Xiaomi( رادیاتور گرافنی ساخته که قادر به گرم کردن اتاق 
 Xiaomi Mijia Graphene Skirting در زمان بسیار کوتاه است. این محصول با نام
Board Heater ۲ شناخته شده که یک رادیاتور گرافنی بوده و دارای سیستم گرمایش 
قدرتمند ۲٫۲۰۰ واتی و یک فرمت تاشو است. این محصول از فناوری گرمایش گرافنی 
برخوردار بوده که قادر به ایجاد گرما در ۳ ثانیه و گرم کردن یک اتاق کامل به دمای مورد 

نظر در ۱۵ دقیقه است.
در سال ۲۰۲۲، شیائومی بخاری گرافنی اولیه خود را با نام Mijia )Fire Edition( عرضه 
کرد. این دستگاه از دو عنصر گرمایشی مبتنی بر گرافن استفاده می کند و دارای یک ابزار 
شبیه ساز شعله است و از یک رطوبت ساز یکپارچه و LEDها برای ایجاد ظاهر شعله مانند 
استفاده می کند. به نظر می رسد این محصول جدید، نسل بعدی همان محصول پیشین 

است.
علاوه بر این، هیترهای جدید این محصول دارای مکانیسم های خنک کننده مختلف و 
همچنین محافظت در برابر خرابی های الکتریکی یا گرمای بیش از حد است. این کار با 
کنترل هوشمند دما برای ایجاد یک محیط راحت، همراه است. این بخاری با یک ترموستات 
داخلی، هنگام رسیدن اتاق به دمای مورد نظر، به طور خودکار دستگاه را خاموش می کند.

گرافن به این بخاری کمک می کند تا به سرعت گرم شود و گرما را در چند ثانیه ایجاد کند. 
نمایشگر می تواند دمای فعلی و وضعیت دستگاه را نشان دهد. می توان این رادیاتور را با 
دستورات صوتی هوش مصنوعی تنظیم کرد. بعلاوه، تنظیمات کم نور و حالت آرام وجود 

دارد تا بخاری هنگام خواب شما را آزرده نکند.
این محصول جدید اکنون با قیمت ۷۹۹ یوان، حدود ۱۰۲ یورو در چین به فروش می رسد. با 
این حال، مشخص نیست که آیا این رادیاتور به طور رسمی به بازار جهانی عرضه شود یا خیر.

اپل هزینه تعویض باتری آیفون ۱۶ پرو را ۲۰ درصد گران کرد
صفحه وب تعمیر و خدمات آیفون اپل نشان می دهد این شرکت هزینه تعویض باتری برای 

سری آیفون ۱۶ را نسبت به سری قبل افزایش داده است.
به گزارش مهر به نقل از گیزموچاینا، طبق اطلاعات موجود در این صفحه هزینه تعویض 
باتری آیفون ۱۶ پرو و پرومکس که به تازگی معرفی شده اند ۱۱۹ دلار است. این رقم حدود 

۲۰ درصد افزایش قیمت تعویض باتری مدل های آیفون ۱۵ پرو است.
اگر فرتی خدمت AppleCare+ را داشته باشد و ظرفیت باتری آن کمتر از ۸۰ درصد مقدار 
اصلی باشد، وی می تواند بدون هیچ هزینه اضافه ای باتری را جایگزین کند. اما کاربران 

بدون سرویس مذکور باید برای تعویض باتری هزینه ای بپردازند.
افزایش هزینه تعویض باری مدل های آیفون ۱۶ پرو به چند عامل مربوط است. تصاویر 
فاش شده از چند منبع حاکی از وجود قاب فلزی برای دستگاه های آیفون ۱۶ است که از 
مدت ها قبل روی باتری موبایل ها دیده نشده است. این ویژگی مدیریت گرمای دستگاه را 

ارتقا می دهدو احتمالا طول عمل باتری را می افزاید.
همچنین اپل تجهیزات داخلی سری آیفون ۱۶ را دوباره طراحی کرده تا تعویض باتری 
آسان تر شود. این اقدام برای پیروی از قوانین اتحادیه اروپا است که طبق آن تولید کنندگان 
موبایل باید امکان تعویض باتری با ابزارهای معمول را برای کاربران تا ژوئن ۲۰۲۵ میلادی 
فراهم کنند. احتمالا این امر سبب شده شرکت مبلغی اضافه برای طراحی دوباره تجهیزات 

داخلی هزینه کند.

اخبار

وزیــر ارتباطــات گفــت: 
پیام رســان های داخلی باید با 
بهبود و ارتقای کیفیت خدمات 
به افزایش رضایت مندی مردم 
به عنوان اصلــی ترین مولفه 

ارتقای سرمایه اجتماعی کشور کمک کنند.
به گزارش مهر به نقــل از وزارت ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات، سیدستار هاشمی در نشســتِ خدمات پایه 
شــبکه ملی اطلاعات که با حضور جمعــی از معاونان 
وزارتخانه و مدیران ســکوها و پیام رســان های بومی 
برگزار شد، اظهار داشــت: پلتفرم ها )سکوهای( بومی 
به مرحله ای از بلوغ رسیده اند که توان حضور در عرصه 

بین المللی را دارند.
وی تصریح کرد: وزارت ارتباطــات حمایت های خود را 
از سکوها و پیام رســان های بومی متناسب با اقتضات و 

شرایط روز دنبال می کند.
وزیر ارتباطات با اشــاره به ظرفیت موجود در توســعه 

فعالیت های ســکوهای بومی در عرصه بیــن المللی و 
منطقه ای تاکید کرد که زمان ورود این سکوها به عرصه 
بین الملل فرا رسیده اســت و ما در دولت چهاردهم این 

رویکرد را با جدیت می کنیم.
هاشمی گفت: وقتی از حمایت هدفمند از سکوها و پیام 
رســان های داخلی صحبت می کنیم؛ منظور حمایتی 
اســت که در راســتای اهداف جدید تعیین و ترســیم 
شــده و مهمترین هدف ما نیز در حــال حاضر، حضور 
پیام رسان های کشــورمان در عرصه بین المللی به ویژه 
در میان کشــورهای منطقه و یا کشــورهای هم پیمان 
همچون ســازمان همکاری های اقتصادی شانگهای یا 

گروه بریکس است.
وزیر ارتباطات در ادامه یکی از موانع فراروی ارائه خدمات 
بر بســتر ســکوها و پیام رســان های داخلی را "حبس 
داده های مردم توسط برخی نهادها و سازمان های دولتی" 
عنوان و تاکید کرد: در دولت جدید، حتماً قانون داده ها 
و اطلاعات ملی )دوام( را برای آزادسازی داده های مردم 
با جدیت پیگیری می کنیم تا هم زندگی مردم تسهیل 
شود و هم خدمت رسانی بر بستر سکوهای داخلی توسعه 

پیدا کند.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین با اشــاره با 
سخنان رئیس جمهور اصلاح مدیریت  فضای مجازی را 

اولویت دولت خواند.
سید ستار هاشمی در صفحه شــخصی خود در فضای 
مجازی درباره اظهارات رئیس جمهور نوشت: همانطور 

که رئیس جمهور محترم در اولین کنفرانس مطبوعاتی 
تاکید کردند دولت با اولویت بالا مشغول برنامه ریزی برای 
اصلاح شــیوه کنونی مدیریت فضای مجازی و تعامل با 
همه نهادهای مرتبط است. میثاق دولت وفاق ملی با مردم 
بر زمین نمانده و پیگیری مجدانه آن در حال انجام است.

ستار هاشمی تاکید کرد؛

ضرورت بهبود کیفیت خدمات پیام رسان های داخلی 
News kasbokar@gmail.com

گسترش فضای مجازی و افزایش استفاده عموم افراد و 
حتی کودکان به عنوان آسیب پذیرترین قشر، سبب شد 
صیانت کودکان در این فضا مورد توجه کشورها از جمله 
ایران قرار بگیرد؛ به گونه ای که دولت چهاردهم درصدد 
است با همکاری دستگاه های گوناگون این شیوه کنونی 

مدیریت فضای مجازی را اصلاح کند.
به گزارش ایسنا، گسترش فضای مجازی باعث شده تا 
روز به روز اقشار بیشتری از شهروندان با آن درگیر شوند. 
اگر شــبکه اینترنت زمانی تنها در اختیار ارتش آمریکا 
بود و بعدتر بیشــتر در فضای علمی و دانشگاهی مورد 
اســتفاده قرار می گرفت اما امروزه در همه حوزه های 
تفریحی، تجاری، مالی، مهندسی و حتی اجتماعی هم 

وارد شده است.
جنبه اجتماعی- ارتباطی و یا تفریحی  اینترنت که حالا 
بسیار برجسته هم شــده و از طریق اپلیکیشن های پیام 
رســان زمینه گســترش ارتباطات اجتماعی در فضای 
مجازی را فراهم کرده است؛ علاوه بر ویژگی های مثبتی 
که با خود داشته است باعث ایجاد مخاطراتی برای همه 
اقشار شهروندان مخصوصا کودکان و نوجوانان هم شده ت.

کودکان یکی از آســیب پذیرترین اقشار شهروندان در 
مقابل آســیب های اینترنت مانند آزارهای جنسی در 
فضای مجازی هستند و آگاهی زودتر از سن بلوغ نسبت 
به برخی از مســائل مربوط به بزرگسالان هم می تواند 
باعث بلوغ زودرس و حتی آسیب های روانی جدی در 

سال های بزرگسالی شود.
بنابراین بارها به والدین هشدار داده و تأکید شده است 
اگر نتوانند کودکان خــود را در فضای مجازی کنترل 
کنند، شــاهد مدیریت کودکان توســط افراد سودجو 
خواهند بود درصورتی که با آموزش مناسب والدین به 
فرزندان در زمینه استقاده از گوشی هوشمند و کنترل 
فعالیت آنها در فضای مجازی تا حد بسیاری می توان با 

آسیب های مذکور مقابله کرد.
درباره مقابله بــا تهدیدات فضای مجازی بســیاری از 
کشــورها و دولت ها قوانین ســخت گیرانه ای درباره 
اســتفاده کودکان و نوجوانان از اینترنت و شبکه های 
اجتماعی تصویب و اجرا کرده اند. به طور مثال طی ماه 
های گذشته رئیس جمهور فرانسه خواستار آن شد که 
استفاده از شبکه های اجتماعی توسط کودکان زیر ۱۵ 

سال در اتحادیه اروپا، تحت کنترل  والدین باشد.
امانوئل مکرون در یک ســخنرانی مفصل درباره آینده 
اتحادیه اروپا در دانشگاه ســوربن پاریس، گفت قبل از 
۱۵ سالگی باید کنترل والدین برای دسترسی به فضای 
دیجیتال وجود داشته باشد. اگر محتوا چک نشود، این 
دسترســی، انواع خطرات و تحریفــات ذهنی را ایجاد 

می کند که می تواند انواع نفرت را توجیه کند.
فرانسه در سال های اخیر شــاهد حوادث خشونت بار 

مکرری بوده که دسترسی کودکان خردسال به اینترنت 
در وقوع آنها، نقش داشته است. بر اساس گزارش لوکال، 
اپلیکیشن های شــبکه های اجتماعی مانند تیک تاک 
همچنین در ناآرامی هایی که پس از تیراندازی پلیس 
به یک نوجوان در حومه پاریس در سال ۲۰۲۳ روی داد 
و به بسیاری از شهرهای فرانسه گسترش یافت، نقش 

داشتند.
با گذشــت مدتی نیز رگولاتورهای اتحادیه اروپا اعلام 
کردنــد پلتفرم های شــبکه اجتماعی فیــس بوک و 
اینستاگرام شرکت متا پلتفرم، به دلیل نقض احتمالی 
قوانین محتوای آنلاین اتحادیه اروپا در رابطه با ایمنی 
کودکان، تحت تحقیقات قرار خواهند گرفت که ممکن 

است به جریمه های سنگین منجر شود.
طبق قانون خدمات دیجیتــال )DSA( اتحادیه اروپا 
که در سال گذشته اجرایی شــد، شرکت های فناوری 
موظفند برای مقابله بــا محتــوای غیرقانونی و مضر 
در پلتفرم های خــود کارهای بیشــتری انجام دهند. 
کمیســیون اروپا اعلام کرد به دلیل ایــن نگرانی که 
فیس بوک و اینســتاگرام به اندازه کافــی به خطرات 
متوجه کودکان رســیدگی نکرده اند، تصمیم گرفته 
است تحقیقات عمیقی را درباره آنها آغاز کند. شرکت 

متا، گزارش ارزیابی ریسک را در سپتامبر ارائه کرد.
بازوی اجرایی اتحادیه اروپا در بیانیه ای گفت کمیسیون 
نگران است که سیســتم های فیس بوک و اینستاگرام، 
از جمله الگوریتم های آن هــا، اعتیادهای رفتاری را در 
کودکان تحریــک کنند. البته کار به اینجا ختم نشــد 
چراکه اعلام شد نیویورک هم شبکه اجتماعی را برای 

نوجوانان محدود می کند.
اریک آدامز، شهردار نیویورک در فوریه اعلام کرد دولت 
او علیه شرکت های شبکه اجتماعی از جمله فیس بوک 
و اینستاگرام شرکت متا، به دلیل دامن زدن به بحران 

سلامت روان در میان جوانان، شکایت کرده است.
در گزارش وال استریت ژورنال آمده است: هدف قانون 
در دست تدوین قانونگذاران نیویورک، جلوگیری از ارائه 
فید خودکار به خردســالان توسط شرکت های شبکه 
اجتماعی است. ران دســانتیس، فرماندار فلوریدا، در 
مارس، لایحه ای را امضا کرد که دسترسی کودکان زیر 
۱۴ سال به شــبکه های اجتماعی را ممنوع می کند و 
کودکان ۱۴ و ۱۵ ساله را ملزم به دریافت رضایت والدین 
می کند. حامیان ایــن قانون می گویند ایــن اقدام، از 
کودکان در برابر خطرات آنلاین در کمین سلامت روان 

آنها، محافظت می کند.
علاوه بر موارد گفته شده اعلام شد دولت استرالیا هم 
با هدف محافظت از سلامت روان کودکان و ممانعت از 
قرارگیری آنها در معرض محتوای نامناسب آنلاین، با 
ایالت ها و قلمروها برای وضع محدودیت ســنی جدید 

برای وب سایت های شبکه اجتماعی، همکاری می کند. 
به گفته آنتونی آلبانیز- نخســت وزیر استرالیا، والدین 
»بدون نقشه« تلاش می کنند تا با پیامدهای سلامت 
روان ناشی از شبکه های اجتماعی مقابله کنند؛ بسیاری 
از اوقات، شــبکه های اجتماعی هیچ ماهیت اجتماعی 
ندارند و کودکان را از دوستان واقعی و تجربه های واقعی، 

دور می کنند.
او تأکید می کند هنوز هیچ محدودیت سنی خاصی برای 
شبکه های اجتماعی تعیین نشده، زیرا دولت استرالیا فعلا 
ســرگرم آزمایش فناوری احراز سن برای محدود کردن 
دسترسی کودکان به محتوای آنلاین نامناسب، از جمله 
هرزه نگاری است. همچنین دولت استرالیا، سرگرم رایزنی 

درباره نحوه اجرای عملی این محدودیت سنی است.
هم راستا با اقدامات ســایر کشــورها، ایران نیز برای 
جلوگیری از آسیب های فضای مجازی برای کودکان 
اقداماتی را در دســتور کار خود قرار داد. در ایران و در 
دولت های گذشــته بر این مســئله تأکید شده بود که 
اخلاق، اینترنت کودکان و آینده جوانان و حراســت از 
آن مهم است بنابراین یکی از طرح هایی که برای کاهش 
آفات فضای مجازی در دســتور کار وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات قرار گرفت، اینترنت کودکان بود که 

شهریور سال ۱۴۰۱ رونمایی شد.
درباره جزئیات این طرح می توان گفت با ورود به سایتی 
که با عنوان اینترنت کودک معرفی شده خطاب به پدران 
و مادران گفته شده که با استفاده از چند روش می توانند 
دسترسی فرزندان خود را به سایت های مختلف اینترنت 
مدیریت کنند. همچنین در بخشی از سایت به رده بندی 
یا لیست سایت های اینترنتی اشاره شده که با ورود به 
این بخش چهار عنوان سایت  با رنگ بندی سبز، سفید، 
زرد و نارنجی مشــاهده می شــود که هر کدام لیستی 
از سایت های که برای دسترســی کودکان و نوجوانان 

مناسب هستند را دربردارند.
با راه اندازی سرویس اینترنت کودک و نوجوان )سرویس 
۴۵۶( سه امکان برای خانواده به منظور حفاظت از کودکان 
در فضای مجازی فراهم می شود. نخست با شماره گیری 
#۴۵۶*، دوم از طریق سایت  و سوم از طریق اپلیکیشن 
۴۵۶ این امکان برای خانواده ها فراهم  شــده اســت تا 
دسترسی کودکان و نوجوانان خود به اینترنت را متناسب با 
سن و شرایط هر کدام تعریف و مدیریت کنند. به این منظور 
چهار سطح دسترسی تعریف شده است که در قالب چهار 
رنگ تعریف شده است که فعلا رنگ سبز )برای کودکان 
زیر ۵ سال( در اپراتورها فعال شده است و به زودی سایر 

دسترسی ها نیز تعریف خواهد شد.
کارشناســان معتقدند این طرح از ایــن جهت که به 
کودکان سرویس های مناسبی داده شود و به خانواده 
این اختیار را می دهد که اینترنتی را برای فرزندان خود 

فراهم کنند، اقدام خوبی است؛ مشروط به اینکه شامل 
سایر طبقات اجتماعی نشود. آنها همچنین تأکید می 
کنند که اختیار و کنترل از پدر و مادر نباید گرفته شود؛ 
در واقع مبنای اینترنت کودکان این است که سرویسی 
را ارائه دهند که والدین  امکان کنترل، نظارت و مدیریت 
بر فرزندان خود را داشته باشــند و نباید چنین امکان 
تلقی ایجاد کند که بعضا حاکمیت ها به جای پدر و مادر 
تصمیم گرفته اند و صرفا تعدادی از سایت ها را در اختیار 
کودکان قرار دهند اما اینکه ســایت هایی وجود داشته 
باشد که خیال والدین راحت باشد، خوب است و مشکلی 

در این زمینه وجود ندارد.
در حال حاضر دو سال از رونمایی این طرح می گذرد و 
براساس آخرین آمار اعلام شده یک میلیون نفر از این 
خدمت استفاده کردند اما یک جامعه بیش از ۱۶ میلیون 
دانش آموز وجود داشته و این امیدواری وجود دارد که 

همه از این امکان استفاده کنند.
با تمام این اوصاف، بــه اعتقاد کارشناســان این فضا 
رهاســت و متاســفانه اخبار و تصاویر خارج از ارزش 
به راحتی در فضای مجازی دست به دســت می شود و 
همین امر به بی بندوباری دامن می زند بنابراین خانواده 
باید در این زمینه مراقب باشد، آموزش های لازم را به 
فرزندان شان بدهند و نظارت لازم بر کودکان و فرزندان 
خود داشته باشــند. در این میان دستگاه های مسئول 
هم باید نظارت داشــته و محیطی پاک را فراهم آورند. 
حکمرانی باید شبکه های خارجی را نسبت به فعالیت 
در داخل کشور پاسخگو کند تا هر تصویری در اختیار 

کودکان و نوجوانان قرار نگیرد.
موضوعی که با روی کار آمدن دولت چهاردهم از سوی 
مسئولان و وزیر ارتباطات بارها مورد تأکید قرار گرفته 
است به نظر می رســد یک عزم ملی برای سر و سامان 
دادن به این فضا جزم شده است. سید ستار هاشمی- 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در این زمینه تأکید 
کرده است: زمانی که بپذیریم مردم این روزها در فضای 
مجازی زندگی می کنند، آن وقــت قبول می کنیم که 
باید برای آن ها بهترین شــرایط زندگی خوب را فراهم 
کنیم.  زندگی خوب در دنیای دیجیتال یا دنیای آینده، 
هم با کیفیت و به روز و بر لبه دانش است، هم امن است و 
هم آگاهی دهنده و الهام بخش. زندگی که قابلیت دارد 
جان ها را نجات دهد و اگر به خوبی نظم نداشته باشد، 

می تواند جان ها و فکرها را از بین ببرد.
وی تأکید کرده است وظیفه ما به عنوان حاکمیت این 
است که بهترین شرایط زندگی دیجیتال را برای مردم 
فراهم کنیم، به آن ها آگاهی بدهیم، کیفیت کاربری را 
بالا ببریم و ایران آینده را برای آن ها که قصد و هدفشان 
ناامن کردن برای اقشــار مختلــف جامعه به خصوص 

کودکان و نوجوانان است، ناامن کنیم.

مدیر مرکز نوآوری نکسترا با اشــاره به سند ملی هوش 
مصنوعی و تاکید بر اینکه در این ســند چشــم اندازها 
مشخص نیست، گفت: اینکه در کشور سندی در هوش 
مصنوعی داریم، خوب و بســیار راضی کننده است، ولی 
باید هر چه سریع تر این سند وارد بازنگری اساتید و صاحب 
نظران شــود و کمک کنند گام های اجرایی را برای این 

سند برداریم.
حسین بیانی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: نکسترا یک 
شتاب دهنده  است که تیم های دارای ایده های نوآورانه و 
سود ده را در ۵ حوزه »اینترنت اشیاء«، »شهر هوشمند«، 
»امنیت سایبری«، »فناوری های ارتباطاتی و مخابراتی« 
و »بلاکچین« ارزیابی می کند و در صورت تایید این مرکز 
تلاش می کند تا امکاناتی را فراهم کند که تیم ها بتوانند 
مدل کسب  و کاری خود را داشته باشند، بازاریابی کنند، 
مشاوره فنی و کسب وکاری خود را دریافت کنند و دفتر و 

فضای کار مناسب داشته باشند.
وی یکی از مشکلات سند ملی هوش مصنوعی را اجرایی 
کردن آن دانست و افزود: مسایل جذابی در این سند مطرح 
شده، ولی اینکه چگونه می توان به چشم اندازهای این سند 

رسید، به آن اشاره ای ندارد.

بیانی، مشخص نبودن زیر ساخت های لازم برای رسیدن 
به اهداف و ماموریت ها را از دیگر چالش های این ســند 
نام برد و ادامه داد: از سوی دیگر در این سند بر ایجاد یک 
اگزافلاپس زیر ساخت پردازشی برای اجرای پروژه های 
کلان و پیشران تاکید شده است، ولی مشخص نیست این 
زیر ساخت چگونه قرار است تامین شود؛ چرا که در حال 
حاضر ما تحریم هستیم و اگر این زیر ساخت از شرکت های 
خارجی تامین شود، قرار است به چه کسانی سرویس داده 
شود و اگر شرکت های خارجی از ارائه سرویس به ما امتناع 

کنند، تکلیف توسعه این زیر ساخت ها چه می شود؟
بیانی خاطر نشــان کرد: اینکه در کشور سندی در هوش 
مصنوعی داریم، خوب و بســیار راضی کننده است، ولی 
باید هر چه سریع تر این سند وارد بازنگری اساتید و صاحب 
نظران شود و کمک کنند گام های اجرایی را برای این سند 
برداریم. اینکه تنها ما در حوزه علم و فناوری هوش مصنوعی 

پیشتاز شویم، خیلی مشکلات ما را مرتفع نخواهد کرد.
مدیر مرکز نوآوری نکسترا با طرح این سؤالات که در متن 
سند چه فکری درباره کسب و کارها شده است و یا برای 

هزینه های آن چه تدابیری اندیشیده شده است، خاطر 
نشان کرد: اینها سؤالات اساسی ما درباره این سند است و 
هم اکنون زمان این است که بر روی این سند تمرکز کرد و 

این سند بازنگری و بازنویسی شود.
بیانی با بیان اینکه سند تدوین شده در هوش مصنوعی 
نمی تواند سند برنامه کشور در این حوزه باشد، گفت: من 
حتی این برداشت را نداشتم که این سند یک برنامه اجرایی 
کلان در این حوزه باشــد و بیشتر یک نگاه و توصیه های 
قشــنگ، بدون توجه به اینکه با توجه به زیرســاخت ها 

اجرایی هست یا خیر، بوده است.
وی اضافه کرد: در این ســند به حوزه توســعه موتورها و 
زیرساخت های پردازشی که ما در این زمینه متمرکز شدیم، 
تاکید شده؛ اما به شدت مشــکلات زیر ساختی در کشور 
وجود دارد؛ چرا که هنوز موضوع حاکمیت دیتا در کشور 
مشخص نیست و داده ها به راحتی در اختیار پژوهشگران و 
محققان قرار نمی گیرد تا منجر به تولید علم و محصول شود.
بیانی اضافه کرد: از سوی دیگر زیرساخت های پردازشی 
بسیار محدود و با هزینه های بالا است. اینها موجب شده 

است که در حال حاضر کشور در حوزه زیر ساخت  هوش 
مصنوعی چالش داشته باشد.

مدیر مرکز نوآوری نکسترا در خصوص فاصله کشور با سایر 
کشورها در حوزه تولید فناوری، یادآور شد: مهمترین اتفاقی 
که باید در این زمینه رخ دهد، این است که داده هایی وجود 
داشته باشد و از آنها استفاده شود تا موتور پردازشی شکل 
بگیرد، ولی در حال حاضر داده هایی که در این حوزه استفاده 
می شود Open source هستند؛ به این معنا که کشورهای 
دیگر داده های خود را تگ گذاری کردند و مدل های هوش 
مصنوعی و یا مدل های شبکه عمیق را آموزش داده اند و به 
صورت Open source عرضــه کردند و ما این مدل ها را 

دریافت می کنیم و از آنها استفاده می کنیم.
وی اضافه کرد: کشــور امارات از ۲۰ سال گذشته اقدام 
به جمــع آوری چهره می کند، ضمن آنکــه گوگل نیز با 
روش هایی در حال تگ زدن داده ها است و ما برای ایجاد 
زیر ساختی در این زمینه و برای اینکه این فرایند در کشور 
ایجاد شود، فکری نکرده ایم و اگر بخش خصوصی وارد این 
حوزه شود، با چالش هایی از قبیل حریم خصوصی برخورد 
می کند و هنوز زیر ساختی که داده ها را جمع و روی آنها 

تگ گذاری کند، وجود ندارد.

پرسه زنی در فضای مجازی و راهکار دولت ها برای صیانت از کودکان

فرصت طلایی بازنگری و اصلاح سند ملی هوش مصنوعی
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اصناف

براي اطمينان از سلامت آجيل، بايد مدتي 
آن را در دست نگه داشــت و در صورتي 
كه دست رنگي شد، نبايد آن را خريداري 
كرد زيرا نشان دهنده استفاده از رنگ هاي 

غيرمجاز است. 
رئيــس اتحاديه خشــكبارو آجيل فروشــان تهــران  در گفتگو با 
»كســب وكار«، ضمن بيان اين مطلب اظهار داشت: آجيل هايي كه 
كرم زده باشد و نم يا رطوبت داشته باشد، براي خريد مناسب نيست و 
به طور معمول تخمه هايي كه به دست رنگ پس بدهند يا پسته هايي 
كه بيش از حد قرمز باشند، از مصاديق آجيل هاي رنگي، نامرغوب و 
غيربهداشتي هستند.  مصطفي احمدي افزود: باوجود اينكه مصرف 
آجيل هاي بسته بندي شــده و داراي تمامي علائم تضمين كننده 
سلامت كالا، مانند پروانه ساخت، تاريخ توليد و انقضا، هنوز در فرهنگ 
خريد شهروندان جا نيفتاده است اما بايد دانست خريد اين نوع آجيل، 
تمامي ملاك هاي يك خريد مناسب را داراســت.  وي با بيان اينكه 
هموطنان بايد از تهيه انواع آجيل از دست فروش ها يا از اتومبيل هايي 
كه داخل آن به عرضه انواع آجيل مي پردازند، خودداري كنند، تاكيد 
كرد: بايد آجيل ها را از محل هاي مشخص، مراكز آجيل فروشي ثابت 

و داراي مجوز آجيل فروشي يا قنادي هاي داراي مجوز تهيه كنند. 

قيمت آجيل 10 تا 15درصد كاهش يافت
به گفته رئيس اتحاديه خشكبارو آجيل فروشان تهران  دليل افزايش 
قيمت برخي خشكبار مثل بادام هندي، بادام آمريكايي يا مغز گردوي 
شيلي جلوگيري از واردات غيرقانوني خشكبار بوده، ولي به طور كلي 
در 6 ماه گذشته ركود بر بازار حاكم بوده و قيمت بقيه اقلام نسبت به 

سال گذشته كاهش يافته است. 
مصطفي احمدي اظهار كــرد: به طور ميانگين مي توان گفت قيمت 
آجيل در مقايسه با سال گذشته حدود 10 تا 15 درصد كاهش يافته 

است. 
وي ادامه داد: البته پســته از اين قاعده مستثناست چون با توجه به 
صادراتي بودن آن و اينكه قيمت آن را دلار مشــخص مي كند، تنها 
كالايي است كه در حال حاضر قيمتش با گذشته تفاوت چنداني نكرده 

و فقط حدود 5 تا 6 درصد گران تر شده است. 

پيش بيني توليد 190 هزار تن پسته در سال جاري
احمدي گفت: سال گذشته حدود 180 هزار تن پسته در ايران توليد 

شد كه 110 هزار تن آن صادر شد و پيش بيني ها حاكي از توليد 190 
هزار تني آن در سال جاري است. 

رئيس اتحاديه خشكبار و آجيل فروشان همچنين درباره توليد ميوه 
خشــك توضيح داد: ميوه خشك توليد داخلي اســت و وارداتي در 
اين زمينه نداريم. با توجه به اينكه حدود 3 ســالي است فعاليت در 
اين زمينه آغاز شده ولي اســتقبال خوبي از اين موضوع نشده است 
و صادرات چنداني نيز نداريم.  وي در عين حال بيان كرد: متاسفانه 
در چند سال گذشته هزينه توليد ما بالا بوده كه اميدواريم در دولت 
جديد اين موضوع اصلاح شود. بايد هزينه توليد مان را كاهش دهيم 
چون هر چقدر قيمت كالاها مناسب تر باشد، فروش بيشتري خواهيم 
داشت. او درباره امكان توليد بادام هندي در ايران نيز گفت: بادام هندي 
آب وهواي خاص خود را مي طلبد و كشور ما امكانات توليد در اين زمينه 
را ندارد.  به گفته وي بادام هندي در اصل آفريقايي است ولي هندي ها 
آن را به صورت خام از آفريقا خريداري كرده و طي فرآوري كه روي 
آن انجام مي دهند، بادام را از پوست آن خارج كرده و پس از آن صادر 

مي كنند كه سريلانكا نيز در كنار هند در اين زمينه فعال است. 

توليد كشمش در كشور بيش از مصرف است
رئيس اتحاديه خشــكبار عنــوان كرد: در بعضي مــوارد مصرف 
كشمش يك چهارم ساير خشكبار پرمصرف مانند مغز بادام است. 
مصطفي احمدي درباره وضعيت بازار كشمش اظهار كرد: وضعيت 
جوي در امســال به گونه اي بوده كه محصول كشمش امسال بد 
نيســت و با توجه به ميزان مصرفي كه اكنون در كشــور داريم، 
اكنون توليد كشمش در كشــور بيش از مصرف است. او افزود: ما 
صادركننده كشمش هستيم و اكنون انواع كشمش سبز، طلايي 
و... شهرهاي استان آذربايجان و تاكستان به كشورهاي اروپايي و 
آسياي جنوب شرقي صادر مي شود. او درباره مصرف كشمش در 
كشور بيان كرد: به طور كلي از كشمش استقبال كمتري نسبت به 
ساير انواع خشكبار مي شود. در بعضي موارد مصرف كشمش يك 

چهارم ساير خشكبار پرمصرف مانند مغز بادام است.
 احمدي با بيان اينكه اين روزها، وضعيت بازار كشمش نسبت به ساير 
خشكبار در وضعيت تعادلي به سر مي برد، بيان كرد: به طور كلي قيمت 
كشمش متعادل است ولي به هرحال وضعيت خشكبار در سال هاي 
مختلف متغير است و مثل محصولات كشاورزي از شرايط آب وهوايي 
ناشي مي شود. بايد در نظر داشت كه با توجه به اينكه هزينه هاي توليد 
باوجود همه تلاش هايي كه براي كاهش آن شده، همچنان بالاست، 

اگر قيمت محصولاتي مانند كشمش پايين بيايد، يعني وضعيت عرضه 
و تقاضا به گونه اي باشد كه خشكبار با قيمت پايين به فروش برسد، 
طبيعتا كشاورز ضررمي كند. او خاطرنشان كرد: بنابراين براي در تعادل 
نگه داشتن قيمت انواع خشكبار بيش از هر چيزي ضروري است كه 

تدابيري اتخاذ شود كه هزينه هاي توليد محصولات كاهش يابد. 
كمبود نظارت بر عرضه خشكبار

مصطفي احمدي، رئيس اتحاديه خشــكبار و آجيل فروشان  تهران 
همچنين مي گويد: آجيل و خشــكبار داراي قيمت مصوب دولتي 
نيستند و برحسب عرضه و تقاضا داراي قيمت هاي شناور هستند كه ما 
براساس فاكتور كيفيت محصولات را در آجيل فروشي ها قيمت گذاري 

مي كنيم. 
وي معتقد است، طبق قانون آجيل فروشــان مي توانند روي فاكتور 
خريد محصولات فرآوري شــده 10 درصد سود لحاظ كنند، ضمن 

آنكه امكان دريافت ســود 10 درصدي روي فاكتور محصولات خام 
براي آنان نيز وجود دارد. بنابراين عدم قيمت گذاري دولت، نبود قيمت 
مصوب و كمبود نظارت بر عرضه خشكبار باعث هرج و مرج در بازار اين 
محصولات شده به طوري كه واحدهاي عرضه كننده آن به دلخواه و به 
نام كيفيت هاي متفاوت روي اين محصولات قيمت گذاري مي كنند. 
با توجه به اينكه بارها مطرح شده اســت با گران فروشان بازار آجيل 
برخورد خواهد شد، ديده مي شود كه برخي از آجيل فروشان فقط روي 
سبدهايي برچسب قيمت مي زنند كه قيمت هايي در حدود استاندارد 
دارند و در مواردي كــه اقلامي را كه گران تر از قيمت تعيين شــده 
می فروشند، روي سبد محل نگهداري آن قلم جنس قيمت نمي زنند. 
مثلا پسته اي كه قيمت آن، در حدود 35 تا 55  هزار تومان تعيين شده 
است، در مبالغ 80 و گاه 90 هزار تومان مي فروشند،درحالي كه روي 
سبد مثلا 55 هزار توماني قيمت خورده اســت، روي سبد 80 يا 90 

هزار توماني قيمتي زده نشده كه اين موضوع راه برخورد با متخلفان را 
دشوارتر مي كند. وي همچنين در ادامه گفت: يكي از مشكلات مهم 
ما واحدهاي بدون مجوز و واحدهايي هستند كه تداخل صنفي ايجاد 
كرده و به ويژه در اعياد و مناسبت هاي سال كه خريدوفروش آجيل رونق 
مي گيرد، فعال تر مي شوند.  رئيس اتحاديه خشكبار و آجيل فروشان 
تهران ادامه داد: برخي واحدها كه شغل شان آجيل فروشي نيست، در 
اين زمان ها شغل آجيل فروشي را در كنار شغل اصلي خود قرار داده و 
اقدام به فروش آجيل مي كنند ولي اين واحدها از آجيل هايي بي كيفيت 
استفاده مي كنند.  وي در عين حال هشدار داد كه حتما از واحدهاي 
مجازي خريداري كنند كه داراي پروانه هســتند و به صورت قانوني 
فعاليت مي كنند. احمدي گفت: بازرسان اتاق اصناف، سازمان حمايت، 
سازمان صنعت و معدن و اتحاديه بر فعاليت واحدها نظارت و با هرگونه 

تخلف برخورد مي كنند. 

رئيسسابقاتحاديهخشكباروآجيلفروشانتهراندرگفتگوبا»كسبوكار«

آجيل هاي رنگ شده نخريد

اتاق اصناف با همكاري شهرداري تهران براي حمايت 
از توليد ملي اقدام به اجراي طرح بازداران كرده است. 

رئيس اتاق اصناف ايران با اشاره به نزديكي ماه مهر و شروع 
به كار مراكز آموزشي گفت: با توجه به وضعيت بازار، درباره 
كالاهاي مصرفي ماه مهر كه بيشتر شامل لوازم التحرير و 
پوشاك مي شود سعي بر اين بوده كه با كنترل بازار و برقراري فروش فوق العاده در 
بنگاه هاي صنفي شرايط قابل قبولي را براي خريداران فراهم كنيم.  فاضلي با اشاره 
به برگزاري نمايشگاه در مصلاي تهران اظهار كرد: ما امسال با توجه به وضعيت بازار 
فقط يك نمايشگاه در سطح شهر تهران و در مصلي برگزار كرديم كه محصولات ارائه 
شده  از نظر قيمت با ساير بنگاه هاي صنفي فرق زيادي ندارند و نهايتا ممكن است  5 

تا ۷ درصد تفاوت قيمتي داشته باشند. 

مجوز فروش فوق العاده فصلي داريم 
رئيس اتاق اصناف گفت: مخصوصا در لوازم التحرير چون بيشــتر كالاهاي ما 
وارداتي است، بر همين اســاس تفاوت قيمتي زيادي به وجود نيامده است. با 
توجه به اينكه قانونگــذار اين اجازه را به ما داده كه فــروش فوق العاده فصلي 
داشته باشيم بر همين اساس ما امسال ســعي كرديم در تهران و ساير شهر ها 
به طور همزمان اقدام به برقراري فروش فوق العاده كنيم.وي افزود: ســال هاي 
قبل نمايشگاه هاي ما با تخفيف ۲0 درصدي فعاليت مي كردند كه امسال همين 
تخفيف ها در سطح بنگاه هاي صنفي و در تمام شهرهاي كشور انجام مي شود. 

فاضلي با اشاره به طرح بازداران گفت: اتاق اصناف با همكاري شهرداري تهران 
طرحي موسوم به بازداران را اجرا كرده اند كه هدف از اين طرح عرضه توليدات 

داخلي و فروش ويژه آن است. 
وي تاكيد كرد: اين نمايشگاه ها در 3 منطقه تهران برگزار شده است و بيش از 
90 درصد از كالاهاي ارائه شده در آن ساخت داخل است و اميدواريم با برگزاري 
اين نمايشگاه ها كه با هدف حمايت از توليد داخلي و پيرو فرمايشات مقام معظم 

رهبري مبني بر اقتصاد مقاومتي است، از صنايع كشور حمايت كنيم. 
در هميــن رابطه و با توجــه به فرا رســيدن فصل مدارس نمايشــگاه توزيع 
لوازم التحرير بوي ماه مهر از ۲۲ تا ۲8 شــهريورماه در مصلاي تهران ســالن 

شبستان داير است. 

  توليد داخلي كيفيت مناسب تري دارد 
در همين زمينه محمد صدقي نهاد شــيرازي، نايب رئيس اتحاديه نوشت افزار 
تهران در حاشيه افتتاح نمايشگاه بوي ماه مهر در گفتگو با »كسب وكار« گفت: 

در حال حاضر بيش از ۷0 درصد نوشت افزار از طريق واردات تامين مي شود. 
در شهريورماه بازار فروش لوازم التحرير، كيف، كفش و نوشت افزار رونق يافته و 

اين بازار باوجود نزديك شدن به فصل خزان داغ مي شود. 
به گفتــه شــيرازي، نوشــت افزار و لوازم التحرير از جمله كالاهايي هســتند 
كه در سال هاي گذشــته به لطف واردات رنگ و لعاب بيشــتري پيدا كرده و 

شخصيت هاي كارتوني غربي همدم دانش آموزان ايراني شده اند. 
اگرچه ايران هنوز در توليــد لوازم التحرير، باوجود بازار خوبي كه در كشــور 
وجود دارد، نتوانسته خودكفا شود اما به گفته نايب رئيس اتحاديه فروشندگان 
لوازم التحرير واردات اين اقلام به كشــور كاهش يافته و نزديك به ۷0 درصد 

نوشت افزار به كشور وارد مي شود. 
وي افزود: اكثــر كالاهاي وارداتي از چين و مالزي به كشــور وارد شــده و در 

سال هاي گذشته اين رقم نزديك به 90 درصد بود كه خوشبختانه با حمايت 
توليدكنندگان اين رقم به  ۷0 درصد رسيده است. 

شــيرازي تصريــح كــرد: در حــال حاضــر توليــدات داخلي در مقايســه 
بــا كالاهــاي وارداتــي از كيفيــت مناســبي برخــوردار هســتند و حتي 
صــادرات نيــز بــه كشــورهايي ماننــد عــراق انجــام مي شــود و تمام 
 ســعي توليدكنندگان بــر اين بــوده تــا از طراح هــاي ايراني- اســلامي

  استفاده كنند. 
وي با تاكيد بر اينكه ايران توان توليد لوازم التحرير را دارد، گفت: در سال هاي 
گذشــته به دليل تحريم مواد اوليه مورد نياز توليد به دســت توليدكنندگان 
نرسيد و موجب شد تا بازار كشور مملو از كالاهاي چيني و هندي شود درحالي 
كه  با برداشته شدن تحريم ها و رسيدن مواد اوليه به دست توليدكنندگان از 
واردات بي نياز مي شويم. به گفته شيرازي كيفيت توليدات داخلي در مقايسه با 

كالاهاي مشابه خارجي بسيار خوب و مناسب است و حتي توليدات داخلي به 
ساير كشورها مانند عراق و افغانستان صادر مي شود. 

 رئيس اتحاديه سراجان تهران نيز در آيين بازگشايي اين نمايشگاه در گفتگو با 
»كسب وكار« گفت: نمايشگاه بوي ماه مهر با مجوز اتاق اصناف ايران همراه با 

30 درصد تخفيف در كالاها آغاز به كار كرد. 
محسن خردمند با اشاره به برگزاري نمايشگاه بوي ماه   مهر گفت: تمامي كيف 
و كفش عرضه شده در اين نمايشگاه توليد داخل و مورد تاي يد اتحاديه هستند 

و اجناس خارجي براي فروش در اين نمايشگاه قيمت گذاري نشد. 
به گفته خردمند، كيف و كفش هاي عرضه شده در اين نمايشگاه تماما ايراني 
است و كارشناسان اتحاديه آنها را برآورد قيمت و كيفيتشان را تاييد كرده اند. 

وي افزود: اگر كالايي كيفيت پايين داشته باشد در اين نمايشگاه قيمت گذاري 
نمي شود. محصولات ارائه شده در اين نمايشگاه با تخفيف 10 تا 30 درصدي 

به مشتري عرضه شده و از كيفيت مناسبي برخوردار هستند. وي همچنين به 
مردم توصيه كرد از مكان هايي خريد كنند كه مجوز رسمي خود را از اتحاديه 
 مربوط يا اتاق تهران داشته باشند و از نظر كيفيت و قيمت 100 درصد تضمين 
شده باشند. رئيس اتحاديه سراجان با اشاره به لزوم فرهنگ سازي استفاده از 
طرح هاي ايراني روي لوازم مورد استفاده دانش آموزان گفت: هنوز هم رغبت 
دانش آموزان به طرح هاي شخصيت هاي كارتوني بيشتر است ولي سعي ما بر 
اين بوده كه از طرح هاي شخصيت هاي كارتوني مانند شكرستان استفاده كنيم. 
وي تاكيــد كــرد: در اين خصــوص مذاكراتي بــا وزارت صنعــت، معدن  و 
تجارت انجــام داديم تــا به وســيله تبليغات بيشــتر مصرف كننــدگان به  
مصرف كالاي ايراني علاقه مند شــوند. بــه گفته خردمنــد ميانگين قيمت 
 كيف مدرســه عرضه شــده در ايــن نمايشــگاه از ۲5 تــا 80 هــزار تومان

 است. 

نايبرئيسسابقاتحاديهنوشتافزارتهراندرگفتگوبا»كسبوكار«:

70 درصد نوشت افزار وارداتي است 



6

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3115 چهارشنبه 28 شهریورماه1403

گردشگری

ايران اين روزها با امواج خوشايند افزايش گردشگران 
رو به رو اســت. تغيير ادبيات دولت بــا جهان، فضاي 
مثبت بين المللي حاكم بر مذاكرات هسته اي و تغيير 
نگاه به صنعت گردشگري در دولت يازدهم به تدريج 
به بار نشسته و تاثير خود را با افزايش آمار گردشگران 
خارجي آشكار مي كند، به  طوري كه براي نخســتين بار پس از وقوع انقلاب 
اسلامي تراز گردشگري مثبت شده و آمار ورود گردشگر به كشورمان از آمار 
خروج گردشگر پيشي گرفته است. گردشگري در ايران شكوفا شده و با توجه 
به اين موضوع انتشار گزارش  در رسانه هاي خارجي درباره رشد گردشگري 
ايران و لزوم توجه گردشگران دنيا به اين مقصد تازه ديگر چيز عجيب و تازه اي 

نيست. 
جان سيمپســون، گزارشــگر روزنامه »ديلي تلگراف« و خبرنگار مشــهور 
انگليسي و ســردبير بخش جهاني بي بي سي اســت. وي كه در طول دوران 
خبرنگاري خود به بيش از ۱۲۰  كشــور جهان مســافرت كرده، در گزارشي 
مفصل و با حســرت، ايران را جذاب ترين كشور روي كره زمين معرفي كرده 

است. 
گزارشــگر تخصصي حوزه 
سفر و گردشــگري روزنامه 
»ديلــي تلگــراف«، با توجه 
بــه نزديــك شــدن فصل 
تعطيلات سال نوي ميلادي 
در ابتــداي گــزارش خــود 
نوشته اســت: »درست است 
وقتي پاي تعطيلات به ميان 

مي آيــد موضــوع 

سفر به شــكلي افراطي دغدغه شــب و روز من مي شــود. همه داستان ها و 
چيزهايي كه از من درباره اقامت دو هفته اي در دوبي يا مالديو را شــنيده ايد 
فراموش كنيد؛ لطفا از كنار كشــوري كــه مي خواهم آن را بــراي گذراندن 
 يك تعطيلات فوق العاده به شــما معرفي كنم بي اعتنا رد نشــويد؛ منظورم
 ايران است.«سيمپسون در ادامه نوشته است: »بسيار خب! من از ايران نام بردم 
و حالا شــما به فكر جمعيتي از مردان و زنان خشمگين و سياه پوش مي افتيد 
كه مدام فرياد »مرگ« ســر مي دهند؛ به ياد سنگســار مي افتيد. اين مسائل 
به همان قوت و احتمالي در ايران وجود دارند كه مثلا شــما ممكن است در 
آفريقاي جنوبي ربوده شويد يا در آمريكا به طور تصادفي و به ضرب گلوله كشته 
شويد ) احتمالا اشاره نويسنده به تيراندازي هاي مرگبار در مدارس آمريكاست(. 
اين مسائل هنجارهاي اجتماعي نيستند. آنها تنها اخباري هستند كه امثال من 

آنها را در گزارش هاي خبري مان مي گنجانيم! پس بياييد از نو شروع كنيم«

  اينجا عربستان نيست
آنچه به ظاهر توجه اين گزارشگر انگليسي را به خود جلب كرده، كشف حقيقت 

جامعه ايران است؛ حقيقتي كه از پيش فرض هاي ذهني او و بسياري از مردم 
اروپا فاصله زيادي دارد. 

 گزارشگر روزنامه »ديلي تلگراف« در ادامه گزارشــش، ايران را با عربستان 
سعودي مقايسه مي كند. او نوشته اســت: »اينجا عربستان سعودي نيست، 
زنان مي توانند رانندگي كنند و در كســب وكار مشــاركت داشــته باشند... 
يك غربي تا زماني كــه معقول رفتار كند و لباس بپوشــد، بــه هيچ وجه با 
جبر و برخوردي مواجه نمي شود.«اين گزارشــگر انگليسي مي نويسد: »من 
اين موهبت را ســال ها پيش و در دهه 8۰ ميلادي درك كــردم؛ زماني كه 
 به خود جرأت دادم و براي پوشــش تظاهرات ضدانگليســي در تهران راهي 

خيابان ها شدم. 
آن زمان، خيلــي جوان  تر بودم و يــك تصويربردار مهربان و مســن نيز مرا 
همراهي مي كرد. جمعيت فراوان بود و همه شعار مي دادند: »مرگ بر تاچر«. 
از تصويربردارمان خواستم كه از يك ديوار كوتاه بالا برود و از من در حالي كه 
درون اين جمعيت خشــمگين راه مي روم، تصويربرداري كند. در اين هنگام 
»جان« با نگاهي آشــفته رو به جمعيت به من گفت: »واقعا فكر مي كنم كه 
الان موقعش نيست اين كار را انجام دهي.« اما من يادم بود كه قبلا يك 
خبرنگار آمريكايي نظير چنين كاري را انجام داده است. 
به همين خاطر به دل جمعيت زدم و به آنها پيوستم؛ 
لبخند مي زدم و به آنها توضيح مي دادم كه من يك 

انگليسي ام! آنها هم راه را براي من باز مي كردند، به من دست مي دادند و اداي 
احترام مي كردند!«

  اصفهان نيمه بهتر جهان است
گزارشگر تخصصي سفر و گردشــگري روزنامه »ديلي تلگراف« انگليس كه 
يكي از روزنامه هاي تيراژ بالا و پر مخاطب در اروپا محسوب مي شود خطاب 
به گردشگران سرتاسر جهان، به ويژه گردشــگران اروپايي و حتي انگليسي، 
كه ســال ها با پيام هشدار ســفر به ايران از ســوي وزارت امور خارجه خود 
مواجه بوده اند، مي نويســد: »اگر يك روز عصر را در گوشــه و كنار اصفهان 
سپري كنيد، شهر بي نظير و بي رقيب شــاه عباس و زاينده رود با نمايي دور 
از تپه هاي بنفش رنگ زاگرس در زير نور غروب آفتاب، بزرگ ترين مشــكل 
تان تنها »نه« گفتن به مــردم مهرباني خواهد بود كــه در پارك ها و باغ ها 
 بساط پيك نيك شــان را پهن كرده اند و مدام از شــما دعوت مي كنند كه به 
آنها بپيونديد.«او در بخش ديگــري از گزارش خــود در وصف اصفهان كه 
يكي از پر بازديدكننده ترين شــهرهاي ايران محســوب مي شــود، نوشته 
اســت: ايراني ها مي گوينــد »اصفهان، نصــف جهان«؛ وقتي شــما هم در 
اين شــهر باشــيد و در حياط هتل عباســي بنشــينيد و چاي بنوشيد آن 
 وقت فكر مي كنم كه شــما هم قبول كنيــد و بگوييد كه »بلــه اما اصفهان

 آن نيمه بهتر دنياست.«

فضای جهانی برای سفر به ایران مثبت است

تصوير چشم نواز گردشگري

گزارش از دو روستا كه مكان آدمك هاي سنگي هستند

ورديج و واريش؛ بهشت گمشده اي نزديك تهران
اين روزها با افزايش و گســترش روزافزون آلودگي هوا در 
شــهرهاي بزرگ، بيش از پيش نياز است از زندگي شهري 
و هواي آلوده آن هرچند كوتاه دور شــد و قدم در طبيعت 
پاك روستا گذاشــت؛ جايي كه بشود آسمان آبي را تماشا 
كرد و با خيال آســوده نفس  عميق كشيد تا ريه ها از هواي 
پاك و باطراوت پر شود. اگر دنبال چنين جايي مي گرديد، روستاهاي ورديج 
و واريش در دل كوه هاي شــمال غرب تهران، جايي است كه بايد بار سفر را 
بســت و در يك روز آخر هفته به همراه خانواده يا دوستان، راهي آنجا شد. 
در غربي ترين نقطه شــهر تهران و در امتداد جاده اي كوهستاني و پيچ در 
پيچ، دو روســتاي كوچك و آرام در دل كوه هاي البرز مياني قرار گرفته اند 
به نام های ورديج و واريش. روســتاهايي كه فارغ از همهمه و شلوغي شهر 
تهران، ساكت و آرام در دل كوهســتان البرز جاخوش كرده  اند. دسترسي 
به اين روســتاها از طريق اتوبان تهران-كرج و از بالاي وردآورد امكان پذير 
است. از بالاي محله وردآورد، جاده اي آسفالته و پيچ در پيچ به سبك و سياق 
جاده امامزاده داود، در امتداد رودخانه و دره اي عميق به روســتاي ورديج و 
پس از آن به واريش منتهي مي شود. بهترين زمان براي بازديد از اين منطقه 
فصل بهار، خصوصا ارديبهشت اســت چراكه در اين موقع از سال، باغ هاي 
ورديج و واريش با شــكوفه هاي زيباي گيلاس و آلبالو يكدست سفيدپوش 
شــده و مناظري بديع از طبيعت دلنشــين بهار را به نمايــش مي گذارند. 
 ارتفاع روستاي ورديج از ســطح دريا يك هزار و 850 متر و ارتفاع روستاي 

واريش، 2 هزار و 250 متر است. 

  ورديج؛ روستاي آدمك  هاي سنگي!
وارد جاده ورديج و واريش كه مي شويد، پس از حدود 12 كيلومتر رانندگي در 
پيچ و خم جاده، به ورودي روســتاي ورديج در سمت راست جاده مي رسيد. 
تابلويي با عنوان »خيابان شــهيد ورديجي« نشــانه ورودي روستاست. 
روســتا به جاده نزديك اســت و حدود 500 متر پايين تر قرار دارد. اگر در 
بهار- فصل رويش شــكوفه هاي گيلاس- به اين منطقه برويد، در نخستين 
نگاه، مجذوب زيبايي و آرامش روســتا در انبوهي از باغ ها و شــكوفه هاي 
گيلاس مي شــويد. طراوت و آرامش ورديج در اين فصل هــر بيننده ای  را 
وسوسه مي كند كه سري به روســتا زده و زيبايي هاي آن  را از نزديك لمس 
كند. در اطــراف ورديج مي توانيــد ديدني ترين تابلوهاي سنگ تراشــي 
طبيعت را مشــاهده كنيد. روســتايي كه در اطراف آن، هنرنمايي طبيعت 
در فرسايش ســنگ ها و خلق مجسمه هاي بادســاخته به چشم مي خورد. 
اشكالي كه بيش از هر چيز جمجمه انسان و بدن جانوران وحشي را برايتان 
تداعي خواهند كرد. اينجا قلمرو فرمانروايي آدمك هاي ســنگي اســت 
 و به عقيده خيلي ها شــاهكاري از طبيعت اســت. يــك نگارخانه طبيعي 

و مسحوركننده! 

  پيش به سوي واريش
پس از ورديج، با پشت سر گذاردن چند پيچ تند و پرشيب، حدود 4 كيلومتر 
بالاتر در نهايت به انتهاي راه و روستاي واريش مي رسيد؛ روستايي كوچك و 
آرام در دل طبيعت بكر كه دور تا دور آن  را كوه ها احاطه كرده اند. بافت روستا 
تقريبا مجتمع است و از ساخت و ســاز- به آن شدت كه در ساير روستاهاي 
اطراف تهران به چشم مي آيد- خبري نيست. به گفته اهالي، جمعيت واريش 
در فصول گرم سال به حدود 40 خانوار مي رسد اما در زمستان اين جمعيت به 
كمتر از 15 خانوار- كه جمعيت ثابت روستا هستند- تقليل مي يابد. روستاي 
واريش از باغ هاي گيلاس زيادي برخوردار نيست اما همان باغ هاي نه چندان 
وسيع، در بهار و تابستان جلوه و طراوت خاصي به طبيعت كوهستاني روستا 
مي بخشد. آب آشاميدني روســتا از چشمه هاي بالادست تامين مي شود كه 
توسط لوله به روستا منتقل شده است. بنا به گفته بوميان محلی در تابستان و 
زمستان، روستا با كمبود و مشكل تامين آب آشاميدني مواجه است. چشمه 
آبي هم در پايين روستا و در مجاورت دره قرار دارد كه در فصول پرآب مي توان 

از آن بهره برد. روســتاي واريش چندان بزرگ نيســت و بافت آن تقريبا 
به طور كامل، جديد و نوساز اســت اما اگر در زمستان خصوصا روزهايي 

كه تازه برف باريده باشــد، به واريش برويد، كوچه هاي خلوت و آرام 
واريش، آرامش وصف ناپذيري را به شــما هديه مي كنند كه شايد 
روزها و ماه ها در جست وجويش بوده ايد؛ آرامشي كه محال است 
بتوانيد در كوچه و خيابان هاي شهر آن را بيابيد. اگر در زمستان 
عازم واريش شويد، لذت قدم گذاشتن روي برف هاي پا نخورده 
در كوچه هاي خلوت واريش، حس دلپذيري اســت كه شــايد 
 در يك صبح دل انگيز زمســتاني نصيب شما شود، آنچنان كه 

ما تجربه كرديم. 
اگر اهل كوهنوردي يا پياده روي هســتيد روستاي واريش 
يكي از مســيرهاي صعود به قله پهنه ســار )پهنه حصار يا 
گندم چال( به ارتفاع 3 هزار و 400 متر اســت. مسير صعود 
به قله، از بالاي روســتا و از طريق جاده اي است كه در جهت 
شــمال شــرق امتداد دارد. اين جاده در حدود نيم ساعت 
با شيب ملايم ارتفاع مي گيرد و ســپس در ادامه با يك راه 
پاكوب به سمت ارتفاعات پهنه سار امتداد مي يابد. اگر اهل 
پياده روي و قدم زدن در مســير هاي بكر و خلوت هستيد، 
اين جاده گزينه خوبي براي تجربه يك پياده روي دلچسب 
و سبك براي شــما خواهد بود. با توجه به هموار بودن راه و 
شيب نســبتا ملايم آن، اين برنامه در قالب يك پياده روي 
خانوادگي نيز قابل اجراست. با ادامه مسير )پس از حدود يك 
ساعت پياده روي از روستا( به دشت كوچكي مي رسيد كه در 
بهار و تابستان سرسبز و در زمستان ها يكدست سفيدپوش 

است. ارتفاع متوسط اين دشت از سطح دريا حدود 2 هزار و 500 متر و اختلاف 
 ارتفاع آن با روســتا 250 متر است. اهالي به اين  دشــت و محدوده آن، سر

چشمه مي گويند.

  هزينه تور ورديج و  واريش
تور يك روزه منطقه ورديج به همراه بازديد 

از ســنگ هاي آذريــن و كو هپيمايي 
سبك از روســتاي واريش تا دشت 
پهنه ســار اســت. هزينه براي هر 
نفــر 50 هــزار تومان و شــامل 
 هزينه رفت و برگشــت، صبحانه 

و ناهار است. 
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آگهی مزایده مال غیر منقول )سند ذمه(

چهار و نیم دانگ مشاع از ششدانگ یک دستگاه آپارتمان به شماره پلاک سه هزار و سی و ســه فرعی از یک اصلی بخش یک ثبت تنکابن به نشانی : 
تنکابن - بلوار شهید شیرودی بلوارشهید گلین مقدم نبش کوچه یکم ساختمان سروستان - طبقه سوم واحد جنوبی که ذیل ثبت ۵۲۹۹ صفحه ۴۱۶ 
دفتر ۲۹ به نام روزبه میرزا صالح دارای سابقه ثبت است و حدود و مشخصات ششدانگ آن به شرح ذیل است: شمالا اول به طول یک متر دیواریست به 
محوطه مشاعی دوم به طول ۵/8۵ متر در و دیواریست به راهرو و راه پله مشاعی شرقا به طور منکسر اول به طول ۵۰ سانتیمتر دوم به وضعیت شرقی به 
طول سی سانتی متر سوم به طول هفتاد سانتی متر چهارم به طول هفتاد سانتی متر پنجم به طول شش متر و هشتاد و پنج سانتی متر کلا دیواریست 
اشتراکی با واحد هشتم تفکیک جنوبا به طول یازده متر و شصت سانتی متر دیوار و پنجره است به فضای محوطه مشاعی غربا به طول شش متر و ده 
سانتیمتر دیواریست به محوطه مشاعی حقوق ارتفاقی طبق قانون و آئیننامه تملک آپارتمانها میباشد . پلاک مذکور متعلق است به آقای روبه میرزا 
صالح که خانم زهرا صفری به استناد سند نکاحیه علیه نامبرده راجع به وصول ۱۴ عدد سکه و هزینه یک بار سفر عتبات عالیات )نجف و کربلا( اقدام به 
صدور اجرائیه نمود . طبق گزارش کارشناس پلاک مذکور در حال حاضر به صورت یک دستگاه آپارتمان به مساحت ۵۳ متر مربع واقع در طبقه سوم 
واحد نهم به انضمام انباری شماره دو به مساحت ۳/۵۲ متر مربع بوده و واحد مسکونی دارای دارای درب چوبی آهنی و پنجره های الومینیومی با شیشه 
معمولی و کف هال و پذیرایی و آشپزخانه سرامیک ، کف اتاق موکت ، آشپزخانه اپن با کابینت فلزی و سیستم گرمایشی بخاری گازی و آبگرمکن است 
واحد مورد ارزیابی در یک دستگاه ساختمان دارای سه طبقه روی یک طبقه پیلوت شامل ۹ واحد مسکونی با اسکلت بتنی مسلح و نمای سیمان سفید 
و پنجره های الومینیوم وفاقد آسانسور می باشد . محوطه ملک محصور است با دیوار بلوکی و دروازه است واحد دارای امتیازات برق ، و گارز مستقل و 
آب مشترک  است در خصوص بیمه و اجاره مدرکی ارائه نشده است. چهار و نیم دانگ مشاع از ششدانگ پلاک مذکور به مبلغ شش میلیارد و یکصدو 
شصت میلیون و پانصد هزار ریال ارزیابی گردید که در روز چهارشنبه مورخه ۱۴۰۳/7/۱۱ از ســاعت ۹ الی ۱۲ در شعبه اجرای ثبت تنکابن واقع در 
تنکابن ساحل طلائی - اداره ثبت اســناد و املاک اجرای ثبت تنکابن از طریق مزایده به فروش میرسد. مزایده از مبلغ شش میلیارد و یکصد و شصت 
میلیون و پانصد هزار ریال شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی فروخته می شود لازم به ذکر است پرداخت بدهیهای مربوط به آب برق گاز اعم از حق 
انشعاب و یا حق اشتراک و مصرف در صورتی که مورد مزایده دارای آنها باشد و نیز بدهیهای مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از 
اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیز در صورت وجود مازاد، وجوه پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد 
به برنده مزایده مسترد خواهد شد شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ پایه کارشناسی به حساب سپرده ثبت در بانک ملی به شماره 
۴8۰۱۰۰۰۰۴۰۵۳۰۱۳۲۰7۵۵۰۳8۶ir  با شناسه ۹۵۴۱۰8۵۵۳۱۲۳۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ در مدت 7۲ ساعت قبل مزایده و حضور خریدار 
و یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده است برنده مزایده مکلف است که ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مهلت ۵ روز از تاریخ مزایده به حساب صندوق 
ثبت تودیع نماید و در صورتیکه ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند مبلغ مذکور قابل استرداد  نبوده و به حساب خزانه 
واریز خواهد شد . ضمنا در صورت برنده نشدن در مزایده استرداد مبلغ واریزی زمان بر خواهد بود. چنانچه روز و ساعت معین شده مصادف با روز تعطیل 

ادارات باشد روز برگزاری مزایده روزی خواهد بود که ادارات بعد از تعطیلی باز خواهند شد 
تاریخ انتشار : ۱۴۰۳/۶/۲8 

صفر رضوانی گیل کلائی 
معاون مدیر کل و سرپرست ثبت اسناد و املاک تنکابن 

شناسه آگهی۱788۱۴۹

مدیرکل کمیته امداد ایلام خبر داد؛
برگزاری جشــن عاطفه ها در 

۹۰۰ مدرسه استان ایلام   
مدیرکل کمیتــه امداد ایلام از برگزاری جشــن 
عاطفه در بیش از ۹۰۰ مدرسه این استان همزمان 

با بازگشایی مدارس خبر داد.
ایلام-  ناصر مرادی پویانی در نشست هماهنگی 
جشن عاطفه ها اظهار داشت: این جشن در تاریخ 
هفتم مهرماه با مشارکت آموزش و پرورش استان 
و شهرستان ها و حضور دانش آموزان و والدین آنها 
برگزار می شود و در کنار آن بیش از ۶۵ هزار پاکت 
مخصوص اهدای کمک نیز بیــن دانش آموزان 

نیکوکار توزیع می شود.
وی با اشاره به اینکه ســال گذشته در آیین های 
جشن عاطفه حدود ۱۶7 میلیارد ریال کمک نقدی 
و غیر نقدی جمع آوری شده است افزود: مبلغ هدف 
گذاری شده برای جشن عاطفه های امسال بیش از 

۲۰۰ میلیارد ریال است.
مدیرکل کمیته امداد اســتان تصریــح کرد: با 
تمهیدات اندیشیده شده و با مشارکت خیرین و 
آموزش و پرورش در نظر است بیش از 8 هزار پک 
و بسته ی تحصیلی در بین دانش آموزان نیازمند 

استان توزیع شود.
مدیرکل آموزش و پرورش ایلام نیز در این نشست با 
عنوان اینکه بین کمیته امداد و آموزش و پرورش در 
خدمت به دانش آموزان نیازمند همواره هم گرایی 
وجود داشته است تصریح کرد: راز موفقیت و اجرای 
بهینه ی این طرح این است که با کمک رسانه ها 
و فعالیت تبلیغی، به یک گفتمان در جامعه تبدیل 
شود. علی درویشــی افزود: جشن های عاطفه ها 
و نیکوکاری نه تنها باعــث توجه به دانش آموزان 
نیازمند می شود بلکه ابزار بسیار موثری بر ای ترویج 
فرهنگ انفاق و نیکوکاری در بین قشر دانش آموز 
است. در این نشست مدیران آموزش و پرورش و 
کمیته امداد شهرســتانها نیز به صورت ویدیوئی 

حضور داشتند.

افتتاح پروژه گازرسانی و سبز 
شدن شهرستان آزادشهر

مراسم آغاز بهره برداری از گازرسانی به  سازمان 
وجدانی  شهرستان آزادشهر  با حضور فرماندار  و 
مدیر عامل شرکت گازاستان گلستان  و  بخشدار 
و جمعی از مســئولین و اهالی خونگرم سازمان 
وجدانی  برگزار شــد  به گزارش روابط عمومی گا 
ز گلســتان برای اجرای این پروژه مبلغی بالغ بر 
۹۰۰۰ میلیون  ریال  هزینه شده است که با بهره 
برداری ازاین پروژه ۲۲ خانوار از نعمت گاز طبیعی 

برخوردار شده اند.

۵۰۰ میلیارد ریال تجهیزات 
آموزشــی، کمک آموزشی و 
ملزومات مدارس در آستانه 
شروع سال تحصیلی جدید 
همزمان با استان های سراسر 

کشور، به مدارس استان اردبیل ارسال شد. 
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان اردبیل 
روز دوشنبه در این زمینه گفت: این تجهیزات ارسالی به 
همه مناطق استان و با محوریت هنرستان ها اختصاص 
یافته و شــامل میز و صندلی، رایانه، چاپگر، تجهیزات 
آزمایشگاهی، وسایل کمک آموزشی و ملزومات مدارس 

است.
بهزاد محمدی خلفلو افزود: کاروان حاضر سومین دوره 
اعزام کارون های تجهیزات آموزشی و کمک آموزشی 
سال جاری است که بر اساس اعلام نیاز آموزش و پرورش 
استان خریداری شده و در اختیار واحدهای آموزشگاهی 

استان اردبیل قرار گرفت. وی با اشــاره به اجرای طرح 
شــهید عجمیان با اختصاص ۱7۰ میلیارد ریال اعتبار 
با هدف شاداب ســازی محیــط مدارس بــا ظرفیت 
یک هزار کلاس درس اضافه کرد: نیاز مدارس اســتان 
برای آغاز سال تحصیلی جدید تامین شده و روند اعزام 
 تجهیزات به مدارس استان در هفته های آینده نیز ادامه 

خواهد داشت.
مدیرکل نوســازی، توســعه و تجهیز مدارس استان 
اردبیل همچنین اعلام کرد: ۲۰۰ کلاس درس جدید 
در این استان به همراه پروژه های تکمیلی اعم از سالن و 
استخرهای ورزشی تا ۱۰ مهرماه امسال افتتاح می شود.

وی با اشــاره به افتتاح ۹۶ کلاس درس در هفته دولت 
از تخصیص اعتبارات مناســب برای تجهیز مدارس به 
سامانه های گرمایشی ایمن و استاندارد گفت: تا پایان 
امسال تمام بخاری های گازی و نفتی مدارس جمع آوری 
شده و ۲۰۰ کلاس درس باقیمانده نیز تا پایان امسال به 

سامانه گرمایشی ایمن مجهز می شود.
محمدی خلفلو همچنیــن از اختصاص ۲ هــزار و ۳۰ 

میلیارد ریال اعتبار برای آســفالت و ایزوگام محوطه و 
ساختمان مدارس اردبیل خبر داد و گفت: ۱۰۰ هزار متر 
مربع از محوطه مدارس استان عملیات آسفالت ریزی 
انجام شده و تا شروع سال تحصیلی جدید، ۲۰۰ هزار متر 

مربع آسفالت ریزی نیز انجام می شود.
وی با اشــاره به انتقال تمام مدارس کانکسی بالای ۱۰ 
دانش آموز اســتان اردبیل به مدارس ثابت و ساختمان 
استاندارد و ایمن تا پایان مهرماه گفت: ه دف ما این است 
که دانش آموزان در فضایی ســالم، استاندارد، شاداب و 

ایمن تحصیل کنند.
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان اردبیل 
اظهار کرد: تجهیز مدارس استان اردبیل به سامانه های 
گرمایشی استاندارد در مرحله نهایی قرار دارد و با حذف 
بخاری های نفتی و گازی در مدارس تا پایان امســال، 
جشن برخورداری تمام مدارس استان از پکیج و رادیاتور 
را برگزار خواهیم کرد و بر این اساس، ۳۰۰ کلاس درس 
در نیمه دوم امســال به سیستم گرمایشی ایمن مجهز 

خواهد شد.

مدیرکل نوســازی، تجهیز و توســعه مدارس استان 
اردبیل از تدوین و نهایی شــدن سند توسعه فضاهای 
آموزشــی اســتان خبر داد و افزود: در این سند فرایند 
تامین و احداث ۲ هزار کلاس درس جدید در اســتان 
برای رسیدن به ســرانه میانگین و استاندارد کشوری 
بر اساس برنامه زمانی مشخص پیش بینی شده است. 

وی اظهار کرد: بر اســاس این ســند کــه همزمان با 
افتتاح مدرسه ۳۰ کلاســه دارالفنون اردبیل در اوایل 
مهرماه رونمایی می شود، روند اســتاندارد سازی نیاز 
آموزشــی و تامین نیاز به فضای آموزشــی در استان 
 اردبیــل طی یــک برنامه مشــخص دنبــال خواهد 

شد.

در آستانه شروع سال تحصیلی:

۵۰۰ میلیارد ریال تجهیزات آموزشی به مدارس استان اردبیل ارسال شد

استاندار مازندران گفت: حق و حقوق موقوفات توسط دستگاه 
های اجرایی مازندران پیگیری و پرداخت شود؛ اگر اعتبار لازم 

وجود ندارد حتما تهاتر یا املاک مازاد آن دســتگاه اجرایی به 
فروش برسد تا بتوان حق و حقوق موقوفات پرداخت شود.

به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه اســتان 
مازندران، به مناسبت هفته وقف، مدیرکل، معاونین اوقاف استان 
و روســای ادارات اوقاف و امور خیریه شهرستان های استان با 

یوسف نوری استاندار مازندران دیدار کردند.
استاندار مازندران در این دیدار با بیان اینکه وقف از مردم برای 
مردم است و عایدات بسیاری برای جامعه دارد، اظهار کرد: نهاد 
وقف می تواند بسیاری از مشــکلات جامعه را برطرف و یا بهبود 

ببخشد.
وی با تاکید بر اینکه باید امینانه نیــات موقوفات را حفظ و اجرا 
کرد، افزود: ساختار وقف یکی از بخش های مهم کشور به شمار 

می رود که اگر از آن به درستی استفاده و یا تبلیغ شود می تواند 
بسیار مفید و اثرگذار واقع گردد.

استاندار مازندران با بیان اینکه تثبیت مالکیت موقوفات مازندران 
بسیار ارزشمند است که توســط مدیران اوقاف استان به خوبی 
دنبال می شود، ادامه داد: وقف می تواند در حوزه های نوآوری و 

فناوری بسیار اثرگذار و فعال باشد.
نوری با بیان اینکه استفاده از ظرفیت های نظام وقف در راستای 
پاسخگویی به نیازهای روز جامعه در تمدن نوین اسلامی نقش 
مهم و فعالی دارد، بیان کرد: بزرگترین دانشگاه های جهان وقف 
است و یا دانشگاه های معتبر جهان دارای موقوفات هستند که 
عواید آن موقوفات در امور علمی آن دانشگاه هزینه می شود که 

بسیار ارزشمند است.

وی تصریح کرد: در چندسال اخیر ما در حوزه گسترش وقف های 
علمی کمی غفلت کردیم اما باید تلاش کنیم تا وقف های علمی 

و پژوهشی در کشور گسترش پیدا کند.
نوری عنوان کرد: سازمان اوقاف می تواند بزرگترین پارک علم و 
فناوری کشور را تاسیس و مدیریت کند تا فناوری های نوین در 
این مجموعه با حضور نخبگان مورد بررسی و تولید قرار گیرد و 

انتظار داریم سازمان اوقاف این مسئله را پیگیری کند.
وی بر ضرورت پرداخت حق و حقوق موقوفات توســط مردم و 
ادارات تاکید کرد و گفت: حق و حقوق موقوفات توسط دستگاه 
های اجرایی مازندران پیگیری و پرداخت شود؛ اگر اعتبار لازم 
وجود ندارد حتما تهاتر یا املاک مازاد آن دســتگاه اجرایی به 

فروش برسد تا بتوان حق و حقوق موقوفات پرداخت شود.

رســول خزینی ، رئیس اداره بیمه گری و جذب منابع اداره کل 
اظهار داشت : بر اساس مصوبات هیئت محترم وزیران فرزندان 
مبتلا به بیماریهای خــاص و نادر کارکنان دولــت می توانند 
بدون محدودیت ســنی و تا زمــان ازدواج و اشــتغال بکار  در 
 قالب تبعی ۱ و بصورت کاملا رایگان تحت پوشش بیمه درمان 

قرار گیرند. 

رئیــس اداره بیمه گری و جــذب منابع افزود : بر این اســاس 
کارمندان دولتی کــه دارای فرزند مبتلا بــه بیماریهای خاص 
و نادر بوده و تاکنون بابت پوشــش بیمه درمان آنان حق بیمه 
درمان پرداخت مــی نمودند  )تبعــی ۲( ، می تواننــد با ارائه 
مدارک و مستندات بیماری فرزندان جهت ثبت نشان بیماری 
در ســامانه های الکترونیکی ســازمان بیمه ســلامت ایران و 

همچنین اصــلاح نوع تبعی آنــان از تبعی ۲ )بیمــه پرداز( به 
تبعی ۱ )رایگان( در سامانه درآمدی ندا به ادارات بیمه سلامت 
محل خدمت خود مراجعه و در این خصوص اقدام نمایند . این 
فرزندان بدون محدودیت ســنی و تا زمان  ازدواج و یا اشتغال 
 بکار بصورت رایگان از مزایای بیمه درمان این سازمان بهره مند 

خواهند گردید .

 مدیرعامل شــرکت گاز اســتان چهارمحال و بختیاری انجام 
اورهال و تعمیرات دوره ای ایســتگاه ها به منظور ارائه خدمات 
گازرسانی در فصول ســرد را اثربخش توصیف کرد و از آمادگی 
کامل نیروهای امدادی و عملیاتی به منظور عبور از فصول سرد 

سال خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی گاز ایــران، جهانبخش 
سلیمیان، مدیرعامل شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری 

با اعلام آمادگی کامل واحدهای عملیاتی و ستادی جهت گذر 
از فصول سرد سال، گفت: براســاس برنامه ریزی ها و با توجه به 
تجربیات سال های گذشته با تمهیدات انجام گرفته در خصوص 
مقاوم سازی و پایداری شبکه های گازرسانی، ان شاءالله زمستان 

امسال نیز بدون مشکل سپری خواهیم شد.
وی به اقدامات شــرکت گاز اســتان چهارمحــال و بختیاری 
در خصــوص تعمیرات اساســی و اورهال همه ایســتگاه های 

تقلیل فشــار گاز اشــاره کرد و افزود: با برنامه  ریزی های انجام 
گرفته در طول سال در حوزه تعمیرات و ابزار دقیق برنامه  های 
منسجمی را به منظور اورهال ایســتگاه های تقلیل فشار انجام 
داده ایم و در موارد ضروری نســبت به تعمیر و تعویض شیرها 
و تجهیزات، مقاوم ســازی تاسیســات گاز بــه منظور برطرف 
 کردن ایــرادات ممکن و ارتقاء ضریب پایداری شــبکه ها اقدام 

شده است.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

استاندار مازندران: حق و حقوق موقوفات مازندران توسط دستگاه های اجرایی پرداخت شود

پوشش بیمه درمان رایگان فرزندان مبتلا به بیماریهای خاص و نادر کارکنان دولت تحت پوشش سازمان بیمه سلامت ایران

مدیرعامل شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری: با تمهیدات انجام گرفته، آمادگی کامل برای عبور از فصل زمستان را داریم

استان ها

خبر
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

درس هاي رابينز:  اعتقاد به آرزوها
همه ما رويا ها و آرزوهايــي داريم. همه ما در 
اعماق روح خود مي خواهيم باور كنيم كه داراي 
موهبت خاصي هســتيم، مي توانيم تغيير و 
تفاوتي ايجاد كنيم، مي توانيم به طريق خاصي 
در ديگران نفوذ كنيم و مي توانيم جهان فعلي را 
به صورت دنياي بهتري در آوريم. آرزوي شما 
چيست؟ شايد رويايي است كه آن را فراموش 
كرده ايد يا در شرف زوال و نابودي است. اگر آرزوي شما عملي مي شد، وضع امروزي 
شما چگونه بود؟اكنون چند لحظه وقت صرف كنيد و در رويا و آرزوي خود فرو برويد 
و ببينيد خواسته واقعي شما در زندگي چيست؟ كارهايي كه گاه به گاه انجام مي دهيم، 
ملاك نيستند، بلكه اعمال دائمي ما هستند كه نقش تعيين كننده دارند. پدر همه 
اعمال ما كدام اســت؟ چه عملي در نهايت، تعيين كننده شخصيت و راه زندگاني 
ماست؟ پاسخ اين پرسش در كلمه تصميم نهفته است. در لحظات تصميم گيري است 
كه سرنوشت ما رقم زده مي شود. من بيش از هر چيز، اعتقاد دارم كه آنچه سرنوشت 
ما را تعيين مي كند، شرايط زندگي مان نيست، بلكه تصميم هاي ماست. چه كسي 
باور مي كرد كه ايمان مردي آرام و بي ادعا )حقوقداني كه به اصل مسالمت معتقد بود( 
چنان قدرتي داشته باشد كه امپراتوري وسيعي را واژگون كند؟ تصميم مهاتما گاندي 
و اعتقاد او به اينكه بدون توسل به خشونت مي توان به مردم هند كمك كرد تا دوباره 
زمام كشور خود را به دست گيرند، سبب يك رشته وقايع زنجيره اي غيرمنتظره شد. 
ببينيد يك تصميم كه به موقع و با ايمان كامل به آن عمل مي شود، چه نيرويي دارد. 
هنگامي كه خيلي ها اين كار را رويايي غيرممكن تصور مي كردند، استقامت و پايبندي 
گاندي به تصميمي كه گرفته بود، آن رويا را به واقعيتي غيرقابل انكار مبدل كرد. نكته آن 
است كه خود را متعهد كنيم، به طوري كه نتوانيم از تصميم خود برگرديم. اگر شما همين 
اندازه شور و شوق، ايمان و عمل در خود سراغ داشتيد كه بتوانيد حركتي توقف ناپذير 
را به وجود آوريد، دست به چه اقداماتي مي زديد؟ در درون هر يك از ما منابع نيروي 
عظيمي به وديعه نهاده شده است كه مي تواند ما را به تمامي آرزوهاي خود و حتي به 
چيزي بيش از آن برساند. يك تصميم، مي تواند دريچه هاي بسياري را به روي ما باز كند 
و شادماني يا غم، سعادت يا بي نوايي، با هم بودن يا انزوا، عمر طولاني يا مرگ زودرس را 
به ارمغان آورد. از شما مي خواهم كه همين امروز، تصميمي بگيريد كه بلافاصله موجب 
دگرگوني يا بهبود كيفيت زندگي تان شود. كاري كه به تعويق انداخته ايد را انجام دهيد. 
مهارت تازه اي فرا بگيريد. با دلسوزي و احترام بيشتري نسبت به ديگران رفتار كنيد.
يا به كسي كه چند سال است با او صحبت نكرده ايد، تلفن كنيد. فقط بدانيد كه همه 
تصميم ها داراي پيامد هايي هستند. حتي اگر هيچ تصميمي نگيريد، اين خود نوعي 
تصميم است. در گذشته، چه تصميم هايي گرفته، يا نگرفته ايد كه بر زندگي امروزي 
شما تاثير شديدي داشته است؟ در سال 1955 خانم روزاپاركس تصميم گرفت كه از 
يك قانون غيرعادلانه و مبتني بر تبعيض نژادي سرپيچي كند. وي از اينكه در اتوبوس، 
جاي خود را به سفيد پوستي واگذارد، امتناع كرد و اين عمل او، نتايجي به بار آورد كه در 
آن لحظه به ذهنش خطور نمي كرد. آيا قصد او اين بود كه ساختار اجتماع را دگرگون 
سازد؟ قصد او هر چه بود، پايبندي وي به معيارهاي عالي تر زندگي، او را به انجام اين 
عمل واداشت. اگر معيارهايي را كه داريد، بالا ببريد و تصميم واقعي بگيريد كه براساس 
آن معيارها زندگي كنيد چه تغييرات شگرفي ايجاد خواهد شد؟ همه ما، داستان زندگي 
افرادي را شنيده ايم كه با وجود محدوديت  هاي شرايط، دست به كاري شگرف زده و به 

صورت نمونه هايي از نيروي بي كران روح انسان در آمده اند.  

 آبگوشت گياهي وگان 
  نسرین مرادی- فعال محیط زیست

پروتئين بافت دار گياهي ســويا )درشت(: 
5-۴ تكه

نخود: يك پيمانه
لوبيا سفيد: يك پيمانه

پياز: يك عدد
گوجه فرنگي تازه: ۸ عدد

سيب زميني: ۲ عدد
ليمو عماني: ۲ عدد

نمك، فلفل، زردچوبه: به مقدار نياز
روغن گياهي: به مقدار لازم

آب: به مقدار لازم
طرز تهيه: ابتدا پياز نگيني شده را در روغن كمی تفت داده و پروتئين گياهي را اضافه 
می كنيم و تفت مي دهيم تا كمي طلايي تر شــوند. ســپس نمك، فلفل، زردچوبه و 
گوجه فرنگي هاي تازه خردشــده يا رنده شــده را اضافه كرده و بعد حبوبات از قبل 
خيس خــورده  را می افزاييم. همچنين آب را اضافه مي كنيــم و اجازه مي دهيم كه 
مواد روي حرارت پخته شود. ســيب زميني ها را نيز كمي بعد از پخت به همراه ليمو 
 عماني كه ســوراخ هايی در آن ايجاد كرديم، اضافه مي كنيم و مي گذاريم تا آبگوشت 
گياهي مان خوب جا بيفتد. بعد آب آبگوشت گياهي را جداگانه كه كمي دارچين روي 
آن پاشيده ايم، سرو كرده و بقيه مواد را در صورت دلخواه به صورت كوبيده سرو مي كنيم. 

كباب تابه اي گیاهي وگان 
سويا ريز: ۲.5 پيمانه
پياز متوسط: ۲ عدد

فلفل دلمه اي كوچك: يك عدد
آرد لپه: به ميزان لازم

آرد نخودچي: به ميزان لازم  
آرد جو دوسر: 1تا۲ قاشق غذاخوری

ادويه مخصوص كباب گياهي: به ميزان لازم
نان جوانه گندم: كمي

عصاره قارچ يا سبزيجات: يك عدد 
زعفران: كمي پودر جايگزين تخم مرغ: به ميزان لازم  

طرز تهيه: همه مواد را كاملا مخلوط و ميكس می كنيم. آنگاه مواد را براي مدت 
كوتاهي در يخچال قرار داده تا به اصطلاح استراحت كند. از مواد مقداری برداشته 
و به شكل دلخواه يا مستطيل شكل كبابي درست كرده و سپس در تابه اي نچسب 
كه از قبل روغن گياهي را در آن به اندازه مناسب داغ كرده ايم، سرخ مي كنيم و با 

گوجه فرنگي تازه، ريحان و سماق تازه، تزئين و همراه پلو ميل مي كنيم. 

راهکار

سلامت

واكس زن 
دوره گرد

اين روزها هوا بسيار سرد شده است و نياز به سيستم هاي گرمايشي در 
هر خانه اي احساس مي شود. البته اين سيستم هاي گرمايشي انرژي 
فراواني استفاده مي كنند و مي توان با روش هاي خلاقانه در مقابل اين 
مصرف انرژي ايستاد.  به گزارش گروه خواندني هاي باشگاه خبرنگاران، 
روش هايي مانند درزگيري پنجره ها و پوشــاندن كانال كولر را بارها 
شنيده ايد و حتما آنها را رعايت مي كنيد. در اين مطلب بيشتر بنا به آن 
داشتيم تا با روش هاي خلاقانه و بدون روشن كردن سيستم گرمايشي 

دماي بدن را افزايش دهيم تا ديگر سرما حس نشود. 

   آشــپزي كردن يكي از روش هاي موثر در گرم كردن خانه است. با 
ايستادن كنار گاز و پخت غذا بدن شــما با حرارت غذا گرم مي شود و 
البته يكي از كارهاي خانه يعني آماده كردن وعده براي خانواده را نيز 

انجام داده ايد. 

    نوشيدني هاي گرم بنوشيد تا سيستم هاي داخلي بدن تان نيز گرم 
شوند. همچنين مي توانيد از ليوان اين نوشــيدني هاي گرم به عنوان 
دستكش هم استفاده كنيد. به جاي دسته ليوان بدنه آن را بچسبيد تا 

دست هايتان گرم شود. 

   اجازه دهيد نور خورشيد وارد خانه شما شود. روزها مي توان از اين 
نعمت خدادادي كه بدون هيچ هزينه اي در اختيار ما قرار گرفته است 
استفاده كنيد. نور خورشــيد مي تواند به فضاي خانه شما يك گرماي 

متعادل بدهد. 

  خانه را تميز كنيد تا گردش خون در بدن شما جريان بيشتري پيدا كند. 
با اين كار هم ميزان گردش خون افزايش مي يابد و بدن تان گرم مي شود هم 

در امر تميز كردن خانه به مادر يا همسر خود كمك كرده ايد. 

   از دستگاه هاي بخور در خانه اســتفاده كنيد تا فضاي خانه گرم تر 
شود. اين كار همچنين به مرطوب شدن هوا نيز كمك مي كند چراكه 

در فصل زمستان هواي خانه غالبا خشك است. 

  درب اتاق هايي كه از آنها كمتر اســتفاده مي كنيد را ببنديد تا هوا 
در يك محل كوچك تر ساكن باشد. هرچه فضا محدودتر باشد هواي 

آن محيط زودتر گرم مي شود و همچنين گرماي خانه هدر نمي رود. 

   در گوشه اي از خانه كه تقريبا دما متعادل است يك دماسنج قرار 

دهيد. توجه داشته باشيد كه بهترين دما براي خانه بايد نزديك به ۲3 
درجه سانتي گراد باشد و هميشه با دماسنج به ميزان آن دقت كنيد. 

   اگر قسمتي از كف خانه شما بدون فرش باقي مانده است بهتر است 
آن را پر كنيد. قرار دادن فرش در مناطق خالي كف اتاق ها مي تواند از 

وارد شدن سرما از زمين جلوگيري كند. 

  روزها يا هنگام خوابيدن مي توانيد از كلاه براي پوشاندن سرتان استفاده كنيد. بسياري 
از محققان به اين اعتقاد دارند كه گرم بودن سر مي تواند باعث گرم شدن تمامي بدن شود. 

  شست وشــوي لباس هــا نيــز داراي يــك رونــد خاصــي 
اســت كه باعــث مي شــود بدن شــما گــرم بمانــد. از شســتن 
 با دســت تــا اتو كــردن لباس هــا همگــي مي تواننــد شــما را از 

سرما دور كنند.

   تلقين هاي رواني مي توانند گزينه خوبي براي فرار از سرما باشند. 
خانه را با رنگ هاي گرم مانند نارنجي و قرمز پر كنيد. اين باعث مي شود 
تا چشمان شما به گرماي اين رنگ هاي عادت كند و حس سرما از خانه 

شما دور مي شود. 

خلاقانه ترین روش ها براي گرم كردن خانه

شارژ مستقيم نخستين هواپيماي دوگانه سوز  در هنگام پرواز
فناوري

مهم ترين عناوين خبري روزنامه هاي دنيا
   مترجم: مریم حسیني

    تلاش اوكسفام براي مقابله با شكاف طبقاتي
گاردین: ميلياردرها و سياستمداران جهان در نشست 
سالانه مجمع اقتصاد جهاني اين هفته در سوئيس درباره مقابله با افزايش نابرابري 
ثروت در جهان گفت وگو مي كنند. پيش از برگزاري نشست سالانه مجمع اقتصاد 
جهاني اين هفته در»داووس« سازمان »اوكسفام« درباره افزايش شكاف طبقاتي 
و جمع شدن نيمي از ثروت كل دنيا در دست يك درصد از جمعيت جهان هشدار 
داد و اعلام كرد در نشست »داوس« از نقش پررنگ خود براي مقابله با اين فاصله 
طبقاتي بين فقرا و ثروتمندان استفاده خواهد كرد. بر اساس تحقيقات اوكسفام، 
در سال گذشته ميلادي ثروتي كه در اختيار يك درصد از جمعيت جهان بود از ۴6 

درصد سال ۲009 به ۴۸ درصد در سال ۲01۴ افزايش پيدا كرد.  

   ساخت تفرجگاه یک میلیارد پوندي در ماكائو
دیلي میل: ماكائو به زودي ســاخت يك استراحتگاه 
تفريحي با الهام از شهر گوتام بتمن را آغاز خواهد كرد. اين تفرجگاه شامل يك 
اســتاديوم 5 هزار نفري، يك مركز خريد بزرگ و هتل 1600خوابه خواهد بود 
كه پس از تكميل پروژه به يكي از جاذبه هاي گردشگري جديد اين شبه جزيره 
توريستي تبديل خواهد شد. يكي ديگر از جذابيت هاي اين استراحتگاه جديد كه 
با الهام از شهر گوتام بتمن ساخته مي شود، نصب يك چرخ و فلك بزرگ داخل 
ديوار هتل است و بازديدكنندگان مي توانند از بالاي اين چرخ و فلك فضاي داخل 

اين استراحتگاه را به طور كامل مشاهده كنند.  

    راه اندازي اتوبوس هاي برقي »ورسا« در هند
اكونومیک تایمز: شركت »اشوك ليلند« قرار است تا 
سال ۲017 اتوبوس هاي برقي خود را در هند راه اندازي كند. اين اتوبوس برقي كه 
»ورسا« نام دارد داراي 36 صندلي است و با يك بار شارژ مي تواند 90 مايل حركت 
كند. توليد گازهاي گلخانه اي در اين اتوبوس صفر است كه يكي ديگر از مزيت هاي 
آن محسوب مي شود. از ويژگي هاي ديگر اين اتوبوس مي توان به نداشتن سروصدا 
و مصرف پايين برق آن اشاره كرد. به گفته سخنگوي شركت »اشوك ليلند« 

پيش بيني مي شود اين اتوبوس ها تا ۲ سال آينده در هند راه اندازي شوند.  

    ایجاد 50هزار فرصت شغلي توسط »اوبر«
ایندیپندنت: بنيانگذار شــركت اوبــر اعلام كرد كه 
50 هزار فرصت شغلي در سراسر اروپا ايجاد خواهد كرد. »تراويس كالانيك« 
در يك همايش فناوري در آلمان پس از آنكه از سيســتم امنيتي شركت دفاع 
كرد، گفت: با توافق صورت گرفته با مسئولان شــهرهاي مختلف در اروپا، در 
برنامه ريزي جديد خود در نظر دارد 50 هزار فرصت شغلي در سراسر اروپا ايجاد 
و بيش از ۴00هزار خودرو در سال جديد خريداري كند. شركت اوبر كه خدمات 
تاكسيراني را با استفاده از تلفن همراه به مردم عرضه مي كند پيش تر متهم شده 

بود كه خودروهاي ثبت نشده خصوصي را براي حمل و نقل اجاره كرده است. 

تيتر سلامت

زمانی كه خستگی شمارا اذيت می كند از اين مواد 
خوراكی استفاده كنيد:

جو دوسر: اين ماده غذايی سرشار از فيبر احساس 
سيری طولانی مدت ايجاد می كند و مانع از پرخوری 
می شود. پرخوری علاوه بر افزايش وزن، بی حالی 
و خســتگی مفرط نيز به وجود می آورد. جو دوسر 
حاوی ويتامين B1 اســت كه با خســتگی مفرط 

مقابله می كند.
گردو: اگر احساس افسردگی می كنيد، با خوردن 
گردو از اين حالت رهايی می يابيــد. گردو حاوی 
اســيد چرب امگا- 3 اســت كه با خستگی مفرط 

مقابله می كند.
نان سبوس دار: اين كربوهيدرات پيچيده، انرژی 

مورد نياز بدن را تامين می كند و مانع خستگی است.
فلفل دلمه ای یا پرتقال: خانواده ويتامين C باعث 
شادابی بدن و ذهن می شود زيرا اين ويتامين ميزان 
ترشح كورتيزول را كنترل می كند. يك فنجان فلفل 
دلمه ای خرد شده ۲ برابر نياز روزانه ويتامين C شما 

را تامين می كند.
یک فنجان ماست: هنگامی كه سيستم گوارشی 
با مشكل روبه رو می شود، فرد احساس خستگی 
می كند. باكتری های مفيد ماست كار تنظيم سيستم 
گوارشــی را به عهده دارد. مصرف روزی ۲۲۴ گرم 
ماست، خســتگی مفرط را در عرض يك هفته از 

بين می برد.
اگر خســتگی مفرط همراه با علايم ديگر مانند 
كاهش تمركز و قدرت حافظه، گلودرد، ســردرد 
و درد عضلانی تا 6 ماه ادامه پيــدا كند، مراجعه 
به پزشك ضروری اســت. متخصصان می گويند 
مصرف غذای مناســب برای مقابله با خســتگی 

مفرط اهميت ويژه اي دارد.

5 خوراکی مناسب برای رفع خستگی
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محققان دانشگاه كمبريج موفق به ساخت يك هواپيماي بوئينگ هيبريد 
شدند كه در زمان پرواز قادر است به طور مستقيم شارژ شود. 

به گزارش گروه دانســتني هاي خبرگزاري فارس، محققان دانشــگاه 
كمبريج موفق به ساخت يك هواپيماي بوئينگ هيبريد )دوگانه سوز( 
شدند. به طور كلي تمام وسايل نقليه اي كه از ادغام دو يا چند پيشرانه 
انتقال نيرو كه به طور مســتقيم يا غير مســتقيم به سيســتم انتقال 
قدرت وابســته هســتند را ماشــين هاي هيبريدي مي نامنــد.  اين 
تركيب دوگانه سوز باعث مي شــود هواپيما 30 درصد سوخت كمتري 

مصرف كند؛ مســاله ديگر كه باعث تعجب شده اســت حالت ژنراتور 
آن اســت كه باعث مي شــود باتري هاي هواپيما به طور مســتقيم در 
حين پرواز شــارژ شــود.  درحال حاضر اين هواپيما حداكثر تا ارتفاع 
۴60 متر مي توانــد پرواز كند امــا هنوز آزمون هايي بــراي نتيجه اي 
بهتر درحال انجام اســت. طراحــان از باتري هاي ليتيــوم پليمر )در 
هواپيماهاي بدون سرنشــين( در ايــن هواپيما اســتفاده كرده اند. به 
 گفته طراحان درحال حاضــر توليد اين هواپيمــا در مقياس تجاري

 امكان پذير است.


